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MBOČIJLNICA
2 A02>L 2 U b i l  A M S>E, DA H EV£EXltcN O  NAŠO CA n  
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zazeval a/a  ž /zo  Zač  c/a/, z a t e č e v a  I t. £ O i* p z c - 
Pis a l  iz  zojlotona /n  w  jo  &ostc z o n o  pos/l / a  -
L/ NA SPODAJ VSTAVLJEN NASLOV:

UVODNIK
Univerzitetna organizacija ZSM S v Mariboru je  

revolucionarna družbenopolitična organizacija mladih, 
ki imajo po zakonu o visokem šolstvu status študenta 
in mladih, ki združujejo delo v VTO In VDO univerze v 
Mariboru in njihovih organizacij v boju za socialistično 
samoupravjanje v družbi.

Univerzitetna organizacija ZSM S se konstituira z 
namenom da:

1. razvija najširše politične akcije mladih na 
Univerzi, v osnovnih celicah družbenega življenja, to  je 
v visokošolskih tem eljnih in delovnih organizacijah, 
Univerzi, Študentskih domovih, krajevnih skupnostih 
in pokrajinskih klubih, v družbenopolitičnih orga
nizacijah in društvih;

2. ustvarja pogoje za široko vključitev mladih na 
Univerzi v vse vrste družbene odgovornosti in družbe
nega odločanja v sistemu samounravne demokracije.

3. zagotavlja izražanje avtentičnih in v socialistični 
smeri oblikovanih različnih konkretnih interesov,teženj ' 
in ustvarjalnosti mladih na Univerzi.

4. mobilizira, organizira, usposablja in usmerja 
mlade na Univerzi v reševanje bistvenih družbenih 
vprašanj, ki so neposredno pom embna za družbeni, 
ekonomski in socialni status mladih na Univerzi In v 
družbi.

5. prevzema konkretno družbeno odgovornost v 
vsakodnevnem delovanju samoupravne demokracije.

6. zagotovi idejnopolitično in akcijsko enotnost 
mlade generacije.

IZ  PRAVIL O O R G ANIZIRANJU IN DELOVANJU  
UNIVERZITETNE ORGANIZACIJE ZSM S V M A R IB O 
RU

Besede, polne revolucionarnega zanosa nimajo in 
nikoli niso imele sposobnosti ustvariti takšno orga
nizacijo tudi v praksi. Edini kriterij kakovosti dela UK 
ZSM S je lahko samo njena akcijska sposobnost med  
študenti. Samo po tem kriteriju lahko presojamo deja
vnost takšnega forum a. Formalne opredelitve v raznih 
samo in nesamoupravnih aktih pri takšni analizi in 
presoji niso relevantni.

Mariborski študentje danes nim am o UK ZSM S, ki 
bi bila sposobna odkriti in skozi svoje samoupravne 
oblike delovanja oblikovati, usmerjati in uresničevati 
naše interese.

UK nima niti vpliva niti zaupanja med študenti. 
Veliko študentov ne ve, da UK ZSM S sploh obstaja. 
To priča, da je  UK ZSM S bolj prisotna pri forum skem  
delu univerzitetnih in mestnih družbenopolitičnih orga
nov, kot razreševanju problemov, ki se vsakodnevno 
pojavljajo pri študiju.

Nedvomno je takšno stanje povzročeno s krizo 
obstoječih „samoupravnih (???!) oblik delovanja" pri 
nas, ki puščajo posledice tudi pri delu mladinske orga
nizacije. Ne bi pa bik) pravilno ob tem  pozabiti da člani - 
predsedstva praviloma prehitro klonijo pod pritiski 
birokratizacije, ki postajajo neka višja sila in objekti
vno onemogočajo oblikovati takšno mladinsko orga
nizacijo, ki vegetira v programih ZSM S.

Bojim se, da se študentje. Univerza in družbe
nopolitične organizccije ne zavedajo, da bo za izboljša
nje položaja in dela UK ZSM S v Mariboru potrebno  
spremeniti obstoječe odnose na marsikaterem  
področju našega življenja. M oralna podpora predsest- 
vu UK ZSM S je  ideološki in ne akcijski dejavnik razvo
ja. Branko Greganovič
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ZAKAJ NI BILA PODELJENA 
NAGRADA NIKOLA TESLA?

Kmečke & rockodelske novice
PROLETARCEM MARIBORA!

Mariborski Mladinski kulturni center (MKC) je pričel z izdajanjem svojega mladnskega 
časopisa Kmečke in rockodelske novice. MKC se je že prej poskušal v izdajanju različnih 
publikacij — iz nekdanjih Lolipopov, No. 1 in Benjaminov se je končno oblikoval ta časopis 
s podnaslovom Časopis za idejno krepitev in teoretsko utemeljevanje štajerske naprednosti 
(česar pa ni treba povsem resno jemati). Časopis zaenkrat izhaja v 400 izvodih enkrat 
mesečno, cena pa je 20 dinarjev. Uredništvo je pričelo sprejemati tudi že prve naročilnice, 
ker je to pač edini možni način, s katerim si lahko zagotovite, da boste prišli do tega časo
pisa. Prvi dve številki sta b ii namreč razprodani v nekaj dneh.

Časopis je namenjen pisanju o tistih področjih h  temah, ki so pomembne za mlado 
generacijo, vendar pa v ostalih medijih niso zastopane oziroma so zapostavljene. V njem 
najdete informacije, kratke družbenopolitične komentarje, kritike, poezijo, karikature, 
resne in manj resne tekste, skratka marsikaj. Nosilna tema druge (oziroma zadnje) številke 
so sredstva javnega obveščanja, v naslednji pa bo več tekstov iz različnih plati obravnavalo 
Dan mladosti in dogodke v zvezi z njim.

Uredništvo za informiranje pri MKC

SLOVENSKO NOVO
GLEDALIŠKA skupina »Tespi- 

sov voz«, ki je večkrat presenetila 
javnost s svojimi predstavami, po 
kratkem premoru (vzrok JLA) spet 
pripravlja nekaj novega.

Režiser in vodja skupine Tomaž 
Pandur že nekaj časa postavlja v 
Nunskem samostanu NOČNE 
PRIZORE Draga Jančarja, kjer 
nočne prispodobe v sanjskih blod
njah govorijo o oblasti, sodrgi in 
ljubezni.

Verjetno ni potrebno posebej 
povdarjati, da se »Tespisovci« 
ubadajo z veliko problemi, kateri 
spremljajo tovrstne projekte. Prvi 
problem je tukaj vedno prostor, kjer 
naj bi se predstava dogajala, nato 
nabava materiala, brez katerega si 
je gledališče skoraj nemogoče za-

GLEDALIŠČE
misliti (scena, kostumi, ozvoče
nje .. .). Verjetno o financah sploh 
ni potrebno zgubljati besed.

Je pač tako, da je tukaj potrebna 
velika mera entuziazma, ki pa čla
nom skupine ne manjka, ker če bi, 
potem nebi stvari biležetakodaleč, 
kot so. In kako daleč so? Predstava 
je že postavljena na »oder« in sedaj 
potekajo še zadnje vaje, ki jih bo 
kronala premiera nekje koncem 
maja.

Glede na predstave, ki smo ji h od 
»Tespisovega voza vajeni«, lahko 
trdimo, da bo to enkraten gleda
liški dogodek, ne samo za Maribor, 
temveč tudi za veliko širši prostor. 
Zato se lahko znova vprašamo, kdo 
si zatiska oči pred takšnim mla
dinskim udejstvovanjem, ki je tako

obsojeno na dejstvo »snadi se kako 
umeš«. Kot kaže so se zelo dobro 
znašli.

Za konec naj še napovemo, kdo 
sodeluje v tej predstavi? Zraven 
omenjenega Tomaža Pandurja, ki je 
priredil besedilo in ki predstavo 
režira, je sceno napravil Aleš Vo
dopivec, glasbo je prispevala sku
pina Lačni Franz, avtorja besedil 
songov sta Zoran Predin in Erika 
Vouk, koreografija pa je v rokah 
Ksenije Mišič. V  različnih vlogah 
bodo nastopili Peter Boštjančiič, 
Judita Zidar, Zoran Predin, Livia 
Pandur, Mirjam Korbar, Mojca 
Partljič, Erika Vouk, Branko Šturbej 
ter Jože Zupan.

Bojan Labovič

Konec aprila je bilo v Rabcu 24. 
srečanje študentov elektrotehnike 
Jugoslavije. Udeležilo se gaje 1330 
študentov iz osemanjstih elektro- 
fakultet, višjih in visokih šol. Kot je 
že v navadi, so se pomerili všportnih 
panogah, telegrafiji, pripravili so 
razstavo fotografij, diapozitivov in 
skript, organizirana so bila preda
vanja, ki so jih pripravili profesorji 
posameznih šol, predstavniki 
osnovnih organizacij ZSMJ so se 
pogovarjali o svojih problemih, med 
tem ko so člani komisije za infor
miranje skrbeli za informacije s 
pomočjo radia SUSEJ in informa
torja, ki je izšel vsak večer.

Med dejavnostmi, ki so vsako 
leto na programu srečanja, je tudi 
strokovni seminar, na katerem so
delujejo študentje raziskovalci s 
svojimi nalogami. Dela izidejo v 
oosebnem zborniku, recenzenti pa 
najboljši nalogi podelijo nagrado 
»Nikola Tesla«. V jugoslovanskem 
merilu je to edi na nagrada, za katero 
se lahko potegujejo študentje vseh 
fakultet, višjih in visokih šol, elek
trotehnične smeri.

Organizatorji letošnjega semi
narja so bili študentje iz Maribora 
Na vse šole so, že pred meseci, 
poslali vabila za sodelovanje na tem 
seminarju, priloženi pa so bili tudi 
pogoji oziroma zahteve, ki so jih 
morale naloge izpolnjevati. O pri
pravi seminarja so redno poročali 
na sestankih STEJ-a (organizacije 
študentov elektrotehnike Jugosla
vije) in čakali na naloge.

Do dogovorjenega roka pa je v 
Maribor prispelo le pet nalog, ali 
točneje le tri, saj sta bili "dve pri
spevek mariborskih študentov. 
Tako so se na sestanku STEJ-a v 
Prištini dogovorili, da podaljšajo 
rok za strokovni seminar. Zaradi 
časovne stiske, so se tudi dogo
vorili, da se bodo recenzenti —

ocenjevalci zbrali v Mariboru, saj ni 
bilo dovolj časa, da bi jim naloge 
poslali in nato čakali na njihove 
ocene. Da ne bi bilo pomote, ali da 
recenzenti ne bi pozabili kdaj naj bi 
odpotovali v Maribor, so jim mari
borski organizatorji poslali vabila in 
čakali.

In?
Prišel je usodni dan, v Mariboru 

pa se ni pojavil nihče. Trije ali štirje 
so se le domislili, da ne bi bilo napak 
če bi se opravičili, vsi ostali pa so bili 
nevidni, nepismeni in morda še kaj.

Mariborski organizatorji so se 
znašli v nezavidljivem položaju, saj 
je bilo videti, da se jim bo seminar 
izmuznil iz rok.

Toda obupali niso. V prepričanju, 
da se bodo recenzenti pojavili vsaj v 
Rabcu so nadaljevali z organizacijo.

Ko so prispeli v Rabac jih je ča
kalo čudovito vreme, ki je za ta 
srečanja prava izjema. Čakal jih je 
tudi kup vprašanj o recenzijah, 
samo tisti na katere so čakali oni ni 
bilo.

Spraševali so pri predstavnikih 
posameznih fakultet, ki so v večini 
primerov lahko le skomignili z ra
meni, saj se jim še sanjalo ni, kje so 
vsi tisti dr. in drugimi zvenečimi 
nazivi.

Če v Rabac niso prišli recenzetje 
paso bili tam vsaj vsi študentje, ki so 
sodelovali na seminarju in tako so 
sklenili, da seminar izpeljejo brez 
uradnih recenzentov. K sodelova
nju so povabili prisotne profesorje 
in še vedno, že skoraj tako kot v 
pravljci upali na srečni konec.

Tako ie končno prišel tudi konec, 
s to razliko, da je bil dokaj klavern, 
nikakor pa ne srečen.

Tudi profesorji, ki so bili prisotni 
so imeli pomembnejše opravke in 
tako se jih je zbrala le peščica 
(bolje nekaj kot nič, so si rekli 
organizatorji).

Ta peščica je poslušala, kar so 
jim imeli povedati morda bodoči dr. 
in se nato lotila svoje naloge. Le ta 
pa je bila vse prej kot lahka Neka
teri so šele prvič slišali za določene 
teme, drugi pa so v dani situaciji 
poskušali doseči čim več in niso 
podpirali več kvaliteto, temveč 
svojega študenta ali študentko, ali 
pa najbližjega, če niso imeli svojega 
predstavnika

V ta kaos ie na koncu le spet 
posijalo istrsko sonce saj so 
sprejeli odločituv, da letos nagrade 
ne podelijo, ker pa so se nekateri le 
trudili so štiri najboljše naloge po- 
hvalilili. Po eno iz Beograda in 
Zagreba in dve iz Maribora.

Odločitev te komisije je bila ne
nazadnje edino pravilna, kajti ob 
podelitvi nagrade bi na nagrajeno 
delo lahko mirno leteli očitki, češ da 
ni nič boljše kot tista, ki niso bila 
nagrajena, ker pač ni bilo recenzij, 
čeprav sta prav mariborski pohva
ljeni nalogi prejeli Kidričevo nagra
do za izvirno delo.

Čeprav se je izšlo v smislu, da je 
bila koza cela, volk le ni bil [Dovsem 
sit, kajti prav nobenega smisla nima 
nagrada, ki io dobiio vsi, med tem ko 
pri nagradi, ki jo lahko dobijo le 
najboljši nekateri uberejo svojo pot, 
češ zakaj ti in ne jaz.

Ob koncu so tako mariborski 
organizatorji in tudi STEJ še enkrat 
opozorili na neresnost nekaterih pri 
letošnji organizaciji v upanju, da 
bodo v tem primeru zadostovala le 
opozorila

Sadovi in izkušnje te letošnje 
odisejade strokovnega seminarja 
pa bodo vidni drugo leto, med tem 
ko se letošnji nenagrajenci lahko 
tolažijo z dejstvom, da so bili ne
srečna generacija in da je bilo geslo 
letošnjega srečanja »Zajedno 
možemo bolje«.

Tajtana Welzer

i

PRAV PRIJETNA SPREMEMBA, 
PONAVADI SLABEGA KULTUR
NEGA SPOREDA V MARIBORU, 
JE BIL ŠEST DNEVNI PROGRAM 
SLOVENSKEGA MLADINSKEGA 
GLEDALIŠČA V U U B U A N I NA 
SNŠ MILOŠ ZIDANŠEK.

Odziv mariborske javnosti se je 
jasno kazal na razprodanih pred
stavah. Število gledalcev pa je, 
predvsem zadnje dni, bilo mnogo 
večje od prodanih vstopnic (torej 
tudi sedišč). Temu je b il namreč 
vzrok pohvalno razumevanje 
organizatorja do tistih pri katerih se 
denarno stanje ni več ujemalo z 
zanimanje za prireditev. To je še 
popestrilo dejavnost gledalcev, 
kajti nekateri še v življenju niso 
sedeli na majavi plastični embalaži, 
kaj šele, da bi ob tem z nenehnim 
vrtenjem spremljali dogajanje na 
odru, ki je bil postavljen okoli gle
dalcev. Posebnost tega gledališča 
je namreč zelo razgiban in efekten 
oder, ki gledalca potegne v doga
janje. Dober primer je bilo prijetno 
poslušanje igralcev, ki so obkrožali 
občinstvo (MISSA IN A MINOR), 
nastop igralcev pomešanih med 
gledalci (ROMEO IN JULIJA — 
KOMENTARJI) in tudi vloga gle
dalcev kot povprečen narod pred 
ekstremnimi pogledi na svet 
(UJETNIKI SVOBODE).

Zelo pristen je b il nastop mladih 
igralcev, k i so le odkrito prikazali 
svoje težave v današnji družbi, kar 
pomeni, da s takšno improvizacijo 
igra ne more zaostajati za časom.

Tematika, ki je danes najaktual
nejša, je bila tudi glavni vir proble- 
movvteh dramah. To je enosmerna 
borba za cilje, k i iih vidi posamez
nik (revolucionar) in ki seveda po
trebuje podporo množice v kateri 
so osebe z različnimi pogledi in 
čustvi. Seveda lahko tudi podivjana 
fanatična množica zdrobi posa
meznika istih idealov. Pri tem so 
bila zanimiva vprašanja in nakazani 
odgovori, ki se jih nekateri tako zelo 
boje (ti so še vedno v partizanih).

Iz družbenih nasprotij jemlje 
posameznik energijo, ki jo usmeri v 
boj za cilje in pri tem niti ni po
membno za kakšne cilje, ker na 
srečo obstaja v človeku odpor (boj 
za kontrast), vse je potrebno. Gea ■ 
je naredila takšno testo kjer vsaka 
gljivica pomaga kipet.

MARJAN KOREZ,

ENA LASTOVKA NE PRINESE POMLADI ALI 
PRVA LASTOVKA -  ZNANILKA POMLADI?

tem primeru imamo opravka z 
golo »ekonomiko« in ne več s 
»politično ekonomijo«.

Profesorjem je začetno navdu
šenje med potekom sestanka 
počasi začelo plahneti. Od štu
dentov so zahtevali, naj bodo 
konkretni, pa bodo mogoče 
spremenili kakšen stavek ali be
sedo, čeprav je bistveno pred
vsem vprašanje, čemu sploh služi 
ta predmet in učbenik. Gre že 
omenjeni »upravi šole* pri tem za 
študente a li. . .

Vaje in predavanja odpadajo, 
včasih, ker ni predavatelja (pri
znati je treba, da se to zgodi bolj 
poredko, zgodi se pa le), včasih 
zato, ker ni študentov, in to kljub 
obljubi, da bodo lahko tisti, ki 
redno hodijo na vaje, izpit opravili 
s testi. Tudi to nam pove, da štu
dentje z načinom in vsebino pre
davanj in vaj niso zadovoljni.

Rezultat tega sestanka je bil kaj 
pičel: zainteresirani študentje, ki 
pa jih je po mnenju profesorjev 
zelo malo, naj bi ustanovi li debatne 
krožke, se večkrat sestali s pro
fesorji, izpit pa naj bi po novem bil 
usten in ne več pisen. Kaj več se 
po mnenju profesorjev ne da na
rediti. Sicer pa ni toliko važen 
rezultat tega sestanka, ampak to, 
da so se študentje končno le 
zbudili! Čas je že, da spoznamo, 
dav bifejih ne bomo nič rešili; tu so 
sicer še samoupravne poti, za 
katere pa vemo, kako (ne)delujejo. 
Treba se je odločiti in se odkrito 
pogovoriti o vseh nepravilnostih, 
ki nas motijo. Upamo samo, da se 
po tem relativnem neuspehu štu
dentje ne bodo Sfiet pogreznili v 
trdno spanie pravičnega in tu pa 
tam potožili, kakšna krivica se jim 
godi.

mišek

V torek, 22. aprila so za isto 
mizo sedli predstavniki študentov 
3. letnika Visoke ekonomsko-ko- 
mercialne šole in predavatelji 
predmeta Politična ekonomija 
samoupravnega socializma Se
stanek je bil sklican na pobudo 
študentov, ki niso zadovoljni z 
načinom podajanja snovi, še manj 
pa z učbenikom. Iz tega bi lahko 
kdo sklepal, da je z ostalimi pre
davanji in učbeniki vse v redu, kar 
še zdaleč ni res, vendar se štu
dentje — kljub majhnemu upanju 
na uspeh in prijateljskim nasve
tom sošolcev, naj ne nosijo glave 
naprodaj — zavedajo, da je nekje 
pač treba začeti. Zakaj ravno po
litična ekonomija samoupravnega 
socializma? Ker ta predmet pre
dava več profesorjev, so se štu
dentje s tem poskušali izogniti 
očitku, da gre za osebno obraču
navanje s profesorjem, politična 
ekonomija je osrednji teoretični 
predmet v tretjem letniku, zato je 
še kako upravičena zahteva po 
kvalitetnem učbeniku in predava
njih.

Za kaj je na tem sestanku torej 
šlo?

Učbenik je razdeljen na posa
mezna področja, za vsako pod
ročje pa je zadolžen en profesor. 
Očitno je, da se profesorji pred 
izdajo učbenika niso pogovorili o 
njegovi vsebini in uskladitvi svojih 
prispevkov. Učbenik je tako le 
zbirka izvlečkov iz ostalih knjig, 
med katerimi so nekatere popol
noma zastarele, saj so bile pisane 
v drugačnih razmerah. Odgovor 
na to je bil — saj je vsepovsod 
tako, učbenik je bil pripravljen na 
hitrico, saj je »uprava šole« (in kdo 
je ta uprava?) zahtevala uvedbo 
predmeta in izdajo učbenika. In ne 
samo to — študentom so bili še ti

zapiski preobsežni in so zahtevali 
vprašanja, ki pridejo v poštev na 
izpitu, zato da bi laže in hitreje 
opravili izpit. Ti študentje se go
tovo ne bi strinjali s kakšno 
obsežnejšo knjigo, ki bi celoviteje 
obravnavala politično ekonomijo 
samoupravnega socializma. To 
gotovo drži, če bi v takšni knjigi 
nizali »svete resnice«, ki bi jih 
študentje potem na izpitu 
odrecitirali. Cim pa se odpovemo 
učenju na pamet (ki ga pri študiju 
na drugi stopnji sploh ne bi smeli 
poznati, saj je najmanj, kar lahko 
pričakujemo od diplomiranega 
ekonomista to, da zna misliti s 
svojo glavo, kar pa mu prepreču
jejo ravno takšr.i učbeniki), po
stane študij zahtevnejše literature 
možen in potreben.

Za nekatere nesmisle v 
učbeniku, ki so v nasprotju s 
stvarnostjo, profesorji krivijo po
litične pritiske, ko pa so študentje 
hoteli vedeti za kakšne pritiske 
gre in kdo jih izvaja, so profesorji 
kakršen koli političen pritisk za
nikali.

Študentje se večkrat znaj
dejo v dilemi: verjeti temu ali 
onemu profesorju, če vsak govori 
in piše drugače, zaupati učbeniku 
ali življenju.

Na predlog študentov, naj bi za 
»neučbeniški učbenik* uporabljali 
knjigo B. Horvata »Politična eko
nomija socializma«, so profesorji 
odgovorili, da je v knjigi preveč 
sociologije (po njihovem mner.ju 
kar sedemdeset odstotkov) in 
torej ni primerna literatura za 
»ekonomsko znanost«. Toda ali je 
ekonomska znanost sploh zna
nost, če jo preočujemo izolirano 
od ostalih družbenih ved (filozo
fija, psihologija, politologija, so
ciologija, etika, morala itd.)? V
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Razgovor z magistrom Egonom Žižmondom, 

predstojnikom inštituta za ekonomsko 

diagnozo in prognozo pri VEKŠ v Mariboru

KATEDRA: Eden izmed 
pomembnih uspehov 
našega gospodarstva v 
preteklem obdobju je 
tudi večji izvoz na kon
vertibilno tržišče. Vendar 
pa gre predvsem za 
fizično večji obseg, saj 
dobimo za fizično precej 
večji izvoz enako ali pa 
še manj dolarjev kot v 
preteklih letih. Vsako leto 
bi naj izvoz povečali za 
20 odstotkov. Ali ne gre 
pri tem za nekak pavšalni 
odstotek, ki pa ni uteme
ljen z določenimi razis
kavami, možnostmi?

EGON ŽIŽMOND: Moje 
mnenje je, da so večinoma ti 
odstotki določeni zelo zelo 
približno. Metode, ki jih upo
rabljajo zvezni planski organi, 
gospodarska zbornica in 
zvezna skupnost za cene itd., 
so na tako nizki ravni (s slabi mi

da se drsenje omeji le do 
stopnje relativne inflacije in da 
se za hitrejšo stimulacijo iz
voza uporabljajo netečajni in
strumenti, kot so premije, 
oprostitve davkov itd.

V lanskem letu je prevladala 
prva koncepcija povečanega 
drsenja tečaja in podatki so 
takšni:

Od leta 1981 se je fizični 
obseg izvoza povečal za pri
bližno 24 odstotkov, vrednost 
izvoza v dolarjih pa je padla za 
približno 2 odstotka, č e  po
gledamo še relativno rast cen 
industrijskih proizvodov, to 
pomeni razliko med našo in
flacijo in inflacijo v zahodni 
Evropi, je ta relativna inflacija 
znašala 92 odstotkov v zad
njih dveh letih, tečaj pa je 
zdrsel za 171 odstotkov. Vi
dimo torej strahovito prehi
tevanje tečaja v primerjavi z 
relativno inflacijo in to  je se-

Očitno je, da je mednarodni 
monetarni sklad podprl to 
drugo koncepcijo drsenja te 
čaja, ki jo  podpiramo tudi mi.

KATEDRA: Ali ni morda 
vzrok pretiranega drse
nja tečaja dinarja tudi to 
da hočemo s tečajem 
doseči konkurenčnost 
naših proizvajalcev na 
tujem trgu, saj produk
tivnost že nekaj let pada?

EGON ŽIŽMOND: Drse 
nje tečaja je pravzaprav po
sledica inflacije, inflacija pa je 
posledica manjše produktiv
nosti in slabšega izkoristka 
zmogljivosti. V industriji je iz
koriščenost zmogljivosti 
okrog 65 odstotkov, torej ena 
tretjina zmogljivosti sploh ni 
izkoriščena. Izredno močne 
so tečajne razlike (vse to  vrši 
pritisk na te domače kalkula
cije), ravno iz tega izhaja velik 
pritisk povečanega drsenja

zvezne skupnosti za cene v 
zvezi z disparitetami. Tukaj so 
takšni metodološki »kiksi«, da 
je to prav smešno, no seveda ti 
metodološki »kiksi« morda 
tudi niso kiksi, ker mafsikomu 
ustrezajo. Ustrezajo seveda 
vsem tistim, katerih gospo
darska struktura je v glavnem 
bazična. Naštel bom samo 
nekatere primere: ugotavljajo 
akumulativno sposobnost, 
(razlika med akumulacijo in 
uporabljenimi sredstvi).
Stopnja akumulacije glede na 
porabljena sredstva je v 
bazični dejavnostih, jasno, 
nižja kot v predelovalni dejav
nosti, zato ker so kapitalno 
intenzivne, imajo ogromno 
sredstev, i n če i maš sredstva v 
imenovalcu ter akumulacijo v 
števcu, je ta stopnja nizka. Če 
pa dodamo zraven amortiza
cijo (za amortizacijo vemo, da 
je lani strahovito porasla za

radi novega zakona o amor
tizaciji, ta amortizacija pa je 
marsikje mnogo večja od 
akumulacije in v nekaterih 
dejavnostih večja celo od ce
lotnega dohodka dejavnosti), 
potem se ta slika zelo, zelo 
spremeni. Delali smo analizo 
za republiški komite zatržišče 
in ugotovili, da položaj bazič
nih dejavnosti, če ga merimo z 
amortizacijo in akumulacijo 
glede na uporabljena sredstva 
sploh ni slab. Lahko trdim  tudi 
to, da marsikatera bazična 
dejavnost še nikoli ni imela 
toliko reprodukcijskih sred
stev kot ravno lani. Kljub temu 
pa dajemo prednost pospe
šeni rasti cen v teh dejavnos
tih in jasno je, da je učinek 
samo inflacijski. Razen tega v 
teh »strokovnih« izračunih 
niso upoštevani sekundarni 
vplivi, povratni vplivi, itd.

Vse skupaj pa so računali 
na panožnem nivoju — rekli so 
recimo: črna metalurgija je v 
slabšem položaju, niso pa 
ugotavljali disparitet v posa
meznih proizvodih, kjer so 
resnične disparitete, kjer 
cene vhodnih materialov 
rastejo mnogo hitreje kot 
cene izhodnih proizvodov in 
se določenih proizvodov 
sploh ne splača proizvajati. 
Teh disparitet ta metoda ne 
rešuje. Mi smo zato predlagali 
republiškemu komiteju za 
tržišče raziskovalno študijo o 
anaiizi razmerij cen v Jugos
laviji in kot kaže bomo to  tudi 
realizirali; trajalo bo štiri leta, 
vse te probleme disparitet in 
primerjav z inozemnimi cena-

. .  Od leta 1981 do 
leta 1983, se je fizični 
obseg izvoza povečal 
za približno 24 odstot
kov, vrednost izvoza v 
dolarjih pa je padla za 2 
odstotka . . .

mi, tudi strukturo cen bomo 
zelo detajlno obdelali za pri
bližno 100 najbolj reproduk
cijsko pomembnih proizvo
dov za Slovenijo.

2. Drugi sklop problemov 
zajema novi zakon o 
cenah. Zakon, ki je zdaj v 
veljavi, se je zelo hitro pokazal 
kot neučinkovit, kot neupo
raben, kot pravzaprav neure
sničljiv in tudi kot zakon, ki je 
sam po sebi pospeševal in
flacijo zaradi določenih vgra
jenih nesmislov. Vprašanje je 
seveda, kakšen zakon rabimo.

Nobena država na svetu nima 
zakonao oblikovanju cen, kajti 
cene se posledično oblikujejo 
na tržišču glede na tržne po
goje. Mi pa imamo zakon o 
oblikovanjuu in nadzoru cen.

Očitno bi potrebovali samo 
zakon o nadzoru cen, kajti tudi

. . .  USPEH BO,ČE BOMO LETOS OHRA
KATEDRA: Kakšni so 

dosežki jugoslovanske
ga gospodarstva v letu 
1983 in v prvih mesecih 
84? Kako ocenjujete te 
dosežke na inštitutu za 
ekonomsko diagnozo in 
prognozo?

EGON ŽIŽMOND: Treba 
je povedati, da so bili določeni 
pozitivni premiki narejeni, 
predvsem gre za ohranitev 
določene stopnje rasti proiz
vodnje, kar je izredno po
membno v naši kritični situ
aciji. Ko je plačilna bilanca v 
krizi, ko je zadolženost velika, 
ko je uvoz kritičen, je vsaka 
ohranitev proizvodnje izredno 
velik uspeh. Potem je tukaj še 
določeno izboljšanje plačilne 
bilance, kritje uvoza z 
izvozom. To so določeni 
uspehi, vendar si moramo ta
koj postaviti vprašanje, s 
kakšnimi sredstvi smo to  do
segli.

V največji meri so tukaj se
veda pomagali tuji krediti, 
potem pospešeno drsenje 
tečaja dinarja, ki je vzpodbu
jalo izvoz in pa v določeni meri 
administrativni ukrepi oziro
ma, lahko bi tudi rekli, admi
nistrativno prisiljevanje, č e 
prav ne preveč simpatične so 
takšne metode, v situaciji v 
kakršni smo, nujno potrebne, 
da stvar teče naprej. S tem ne 
želim administrativnih
ukrepov zagovarjati, ti bi 
morali zajemati le majhen del 
ukrepov.

Ključni problem, ki ga vidi
mo tukaj na inštitutu, je  pro
blem ekonomskega sistema 

Jn z njim feeveda povezane 
ekonomske politike. Eko
nomski sistem in ekonomska 
politika, takšna kot sta sedaj, 
nista ustrezna za doseganje 
ciljev iz stabilizacijskega pro
grama. Nista ustrezna prav
zaprav zato, ker različni inte
resi, ki izhajajo iz razlike med 
razvitostjo republik in pokra
jin, onemogočajo, da bi se 
ekonomski sistem in eko
nomska politika tem nujnim 
zahtevam po večji učinkovi
tosti prilagodila. Jugoslavija je 
v Evropi primer kjer je razko
rak med razvitim severom in 
nerazvitim jugom izredno 
močan in ta razlika ni samo 
enkonomske narave (dru
žbeni produkt na prebi
valca), kjer je razlika med 
Slovenijo in Kosovom takšna 
kot recimo med Švedsko in 
Turčijo, ampak tudi v kultur
nem razmaku, splošno zgo
dovinski tradiciji, veri, menta
liteti, delovnih navadah, in
dustrijski tradiciji itd.

Te razlike so takšne, da iz 
tega pravzaprav izhajajo tudi 
različna pojmovanja gospo
darskih mehanizmov. Dejstvo 
je, da razviti sever, ki je doživel 
industrijsko revolucijo in ki 
ima industrijsko tradicijo, 
zahteva, da je osnovni meha
nizem povezovanja gospo

darskih subjektov tržišče, 
tržni mehanizem, ki najbolj 
objektivno odloča o tem, kdo 
je učinkovit in kdo ni, koga bo 
nagradil in koga bo kaznoval.

To ustreza razvitemu seve
ru, medtem ko nerazvitemu 
jugu to, jasno, ne ustreza, tudi 
zaradi tega ne, ker je kompa
rativno gledano, manj učin
kovit in bi iz tega potegnil 
krajši konec. Hočem povedati 
to, da manj razvitemu jugu bolj 
ustreza distributivni meha
nizem, to je  mehanizem, ki bi 
naj enostavno distribuiral 
sredstva, distribuiral devize 
preko centralne kase itp., 
manj pa mu ustreza tisti 
objektivni kriterij tržišča, 
konkurence, izločanje manj 
učinkovitih ipd.

Iz teh diametralno na
sprotnih interesov izhajajo vsi 
ti problemi, ki jih srečujemo 
danes v skupščini, v vseh 
organih, kjer delegati nepre
stano usklajujejo bistvene 
opredelitve ekonomskega 
sistema in drugih podsiste
mov. Težko je namreč najti 
kompromis med tako diame
tralno nasprotnimi interesi, če 
ga najdemo, pa ta  kompromis 
pravzaprav ne ustreza ne enim 
ne drugim. Posledica vsega 
tega je (saj se to  vleče že leta 
in leta), strahovito padanje 
učinkovitosti, visoka stopnja 
inflacije in padanje vrednosti 
dinarja. To spiralo je  treba 
presekati z odločno reformo 
ekonomskega sistema, v 
skladu s stabilizacijskim pro
gramom, in to lahko verjetno 
doseže le ZK z odločno akcijo.

kadri in površno narejeni), da 
marsikateri kazalec, marsika
tera metoda ne vzdržijo no
bene znanstvene kritike. In 
tudi kritike ekonomskih inšti

tutov ne doživijo nikakršnega 
uspeha. Tukaj imam vse naše 
pripombe v zadnjih šestih 
mesecih na zakon o cenah, na 
metodologijo, ki so jo  upo
rabljali pri pripravi novih cen, 
pripombe za odpravo dispa
ritet. Strokovna raven teh 
služb, ki se imenujejo »stro
kovne«, je za pripravo nekih 
odločitev na izredno nizki 
ravni.

Kar pa zadeva lanski izvoz, 
sta se kresali dve politiki o 
deviznem tečaju dinarja. Prva 
je zagovarjala povečano 
drsenje tečaja, to  pomeni 
drsenje, ki je hitrejše od rela
tivne inflacije, (od razlike med 
našo inflacijo in inflacijo v 
zahodni Evropi). Druga pa to,

veda izredno izboljšalo do
hodkovni položaj izvoznikov; 
ugotavljamo, da sp bile izvoz
ne cene v povprečju že v za
četku lanskega leta za pri

bližno 15 do 16 odstotkov 
višje od domačih cen in da se 
je to razmerje kasneje lani iz
boljšalo. Vidimo pa, da ves ta 
napor pravzaprav ni prinesel 
določenih vrednostnih rezul
tatov, da je vrednost izvoza 
stagnirala, ostala na istem ni
voju kot leta 1982 da pa se je 
fizično izvoz izredno povečal. 
To seveda v večji meri velja za 
jugoslovansko povprečje. 
Pred enim mesecem smo na
redili anketo v Sloveniji, dobili 
smo podatke od 55 velikih 
izvoznikov, in smo ugotovili da 
se razen večanja fizičnega 
obsega veča tudi vrednost 
izvoza, to  pomeni, da padanje 
cen in izsiljevanje nižjih cen ni 
bilo prisotno v tolikšni meri 
kot vostali Jugoslaviji. Razlogi 
so v tem, da ima Slovenija že 
vpeljane izvozne kanale, stal
ne dobave, da slovenske OZD 
bolje poznajo v tujini, itd. Iz 
anket je tudi razvidno, da so 
skušali v tujini izsiljevati nižje 
cene, vendar slovenske OZD 
na to niso pristale. Za druge 
republike to ne velja in tako so 
bile prisiljene cene zniževati, 
zato je tudi vrednost izvoza 
stagnirala. V letošnjem letu je 
predvidena ta druga koncep
cija politike tečaja, to  pomeni, 
da tečaj drsi za toliko, kot je 
relativna stopnja inflacije, se
veda pa to zahteva druge ne- 
tečajne spodbude in pa ak
tivno ukrepanje v drugih seg
mentih ekonomske politike, 
predvsem kompleten instru- 
mentarij na področju zniževa
nja inflacije.

KATEDRA: Kako oce
njujete na inštitutu, ko
likšen je bil delež lanske 
inflacije zaradi pretira
nega drsenja dinarja?

EDGON ŽIŽMOND: O 
tem obstajajo različne ocene 
slovenskih inštitutov. Mi smo 
ocenjevali lanski pretirano 
drsenje tečaja dinarja s 45 
odstotki lanske stopnje infla
cije, medtem ko so drugi in
štituti ocenili manj oziroma v 
novejših publikacijah celo nič.

tečaja na cene. Tega prva 
koncepcija drsenja tečaja ne 
upošteva in mislim, da je ta 
koncepcija naredila v lanskem 
letu precej škode.

KATEDRA: Trenutno je 
politika cen v ospredju 
vseh razprav na različnih 
nivojih. Razpravlja se od 
kriterijev za oblikovanje 
cen, do poskusa bolj ali 
manj »umetne« zausta
vitve rasti cen in s tem 
tudi inflacije? Kakšne so 
vaše pripombe na inšti
tutu?

EGON ŽIŽMOND: Sklop 
cen bi razdelil na štiri dela: 
(Prvič so to disparitete cen, o 
katerih je mnogo govora, 
drugo so stvari v zvezi, z no
vim zakonom o cenah, tre tjič

Jugoslavija je v Evro
pi primer, kjer je razko
rak med razvitim seve
rom in nerazvitim ju
gom, da odkrito povem 
— razlika med Sloveni
jo in Kosovim — takšen 
kot recimo med Šved
sko in Turčijo . . .

je nekaj o kriterijih in če trtič  je 
nekaj o projekciji cen za le
tošnje leto.)

1. Disparitete cen so
večen problem jugoslovan
skega gospodarstva. V zad
njih nekaj letih prevladuje 
ideja, da so bazične dejav
nosti v slabšem položaju kot 
predelovalne dejavnosti in da 
je treba ekonomski položaj 
bazičnih proizvajalcev popra
viti z odločnimi popravki cen. 
Tako je že novembra lani 
zvezna skupnost za cene pri
pravila strokovne podlage, ki 
so zelo zelo sumljivo »stro
kovne« in dokazovala, da so 
bazični proizvajalci v straho
vito slabem položaju in da jim 
je treba cene bistveno zvišati. 
Ta ideja je bila tudi podprta in 
konec decembra lani so bile 
sprejete nove cene. Te nove 
cene so omogočile prednost 
bazični industriji. Povečati 
cene bazične industrije pa 
hkrati pomeni povečati 
stroške predelovalni indus
triji, predelovalna industrijapa 
je glavni nosilec izvoza in s 
takšnimi ukrepi jo onespo- 
sobljamo, kajti večamo ji 
stroške. Posledica je spet in
flacija, tečaj spet drsi itn. V 
bistvu torej enostranski po
pravki cen bazične industrije 
ne pomenijo nič drugega kot 
pospeševanje inflacije. Mi že 
nekaj let opozarjamo vse pri
stojne organe, da Se proble
mov bazične dejavnosti ne da 
reševati samo s cenami. V 
novi projekciji, ki bi naj veljala 
v letošnjem letu, je upoštevan 
isti princip hitrejše rasti cen 
bazične dejavnosti.

Zdaj pa nekaj o tistih na
pakah »strokovnih« organou



druge države nadzorujejo 
cene in imajo ustrezno za
konsko regulativozato. Če pa 
že potrebujemo zakon, mis
lim, da potrebujemo inter
ventni zakon za stabilizacijo 
cen v razmerah, ko je bila 
uradna inflacija 60 odstotna, 
dejanska inflacija zelo verjet
no še višja in ko grozi, da bo 
letos inflacija, če je ne bomo 
nadzorovali, prešla 100 
odstotkov.

Naš inštitut je  tudi predla
gal republiškemu komiteju za 
tržišče izhodišča takšnega 
zakona, in sicer:

a) vsebino zakona je treba 
prilagoditi stabilizacijskim 
potrebam, zakon naj bi pre
prečil vse oblike monopolis
tičnega zidanja cen in po
dobna obnašanja, ki so v na- 
sprotju z dolgoročnim pro
gramom stabilizacije;

vhodno — izhodnih cen ter 
razvojni in zaščitni kriterij;

— prioritetna naloga je po 
našem prepričanju zaviranje 
rasti življenjskih stroškov, ki 
povzročajo spiralo: življenjski 
stroški — nominalni OD — 
stroški — cene — tečaj — 
itd.;

—■ zato bi b ilo nujno treba 
oblikovati stabilizacijski sklad 
za intervencije s kompenza
cijami;

— razen vsega tega pa bi 
bilo treba ustrezneje kot lani 
voditi tudi politiko deviznega 
tečaja dinarja.

e) razen nove zasnove sta
bilizacijske politike cen pa so 
po našem prepričanju po
trebne tudi nekatere spre
membe v drugih zakonih:

— predvsem je treba 
odpraviti inflacijski pritisk 
amortizacije pri OZD z nizkim 
izkoriščanjem zmogljivosti;

auktivnost poveča, logično 
in ekonomsko cene 
znižajo ali se s tem, kot 
sledi iz zakona, cene povi
šajo!? Do nesmislov pri sami 
uporabi teh kriterijev, kjer so 
te štiri kriterije ponderirali, pa 
so rekli, recimo, svetovni ceni 
bomo dali 50  odstotkov po- 
nderja, ponudbi in povpraše
vanju 20 odstotkov ponderja, 
produktivnosti 20 odstotkov 
ponderjain usklajeni delitvi 10 
odstotkov, potem pa so izra
čunali kolikšen odstotek po
višanja cen bi bil ustrezen. Pri 
tem je prišlo do strahovitih 
neumnosti. Pravzaprav pa se 
ta sistem ni nikoli uveljavil, ker 
se niti ne da uveljaviti tak kot 
je. V stabilizacijskem progra
mu je prišlo do uveljavitve 
novih kriterijev: svetovna
ocena, učinkovitost gospo
darjenja in pa namenska deli
tev dohodka. Pri sami opera-

... opozarjamo na to, 
da utegne biti hrana 
sčasoma prav takšen 
jugoslovanski problem, 
kot je trenutno energi
j a . . .

tudi nelegalne cene, do
sežene z raznimi načini 
izsiljevanja?

EGON ŽIŽMOND: Nekaj 
anket smo delali tudi o tem. 
Prelivanja *so ogromna, kljub 
delni legalizaciji iz decembra 
lanskega leta. Seveda niso 
zajeta v podatkih, ki jih zajema 
SDK z zaključnimi in perio
dičnimi obračuni, kar dodatno 
dokazuje, da bazične dejav
nosti, s katerimi se prelivajo ta 
sredstva, nikakor niso v tako 
slabem položaju. Do nelegal
nih cen prihaja zaradi krize 
plačilne bilance, pomanjkanja

itd. Vsaj v začetni fazi projek
cije niso izhajale iz dejanske
ga stanja, prenosov cen, 
vgrajenih stroškovnih pritis
kov, odprto je bilo vprašanje 
rasti življenjskih stroškov in 
padca realnih osebnih do
hodkov.

KATEDRA: Vse te za
deve s cenami bodo slej 
ali prej (če hočemo stvari 
rešiti) pripeljala do tega, 
da bomo morali nekatere 
nerentabilne tovarne za
preti. Zapreti bi morali 
polovico rafinerij, nekaj 
sladkornih tovarn in še bi 
lahko naštevali. . .

EGON ŽIŽMOND: Kot
primer vzamimo samo zahod
no Evropo in razvite države v 
času krize, ki je  trajala v pre
teklih letih. Kot kaže, se ta 
kriza letos umirja oziroma je

tem so še velike možnosti 
zaposlovanja v turizmu . . .

KATEDRA: Realni
osebni dohodki že nekaj 
let padajo. Kako dolgo se 
bo to še lahko nadalje
valo brez večjih socialnih 
pretresov, saj je osebni 
dohodek naših delavcev, 
če ga preračunamo v do
larje, podoben plačam v 
mnogo manj razvitih 
državah?

EGON ŽIŽMOND: Realni 
osebni dohodki že peto leto 
zapored padajo. Mislim, da 
tudi zaradi padanja realnih 
osebnih dohodkov dobivamo 
določene točke pri medna
rodnem monetarnem skladu, 
kajti to  so vsekakor določeni 
stabilizacijski napori, čeprav 
so to  na p(xlročju delitve edini 
stabilizacijski napori, kajti 
splošna poraba se niti najmanj

NIU INFLACIJO NA LANSKI RAVNI...
b) zakon bi naj omogočil 

dosledno uresničevanje te
meljnih ustavnih načel in ciljev 
stabilizacijskega programa;

c) zakon bi naj tudi vse 
DPS. SIS, DPO in druge no-

— ne dovoliti divjanja 
obrestnih mer, marveč najti 
modalitete za revalorizacijo 
nominalnih glavnic in skraj-

' ševanje odplačilnih rokov;
— v izvajanje stabilizacijske

. . .  metode, ki jih uporabljajo zvezni planski 
organi, gospodarska zbornica in zvezna skupnost 
za cene, so na tako nizki ravni (s slabimi kadri in 
površno narejeni), da marsikateri kazalec, marsi
katera metoda, ne vzdrži nobene znanstvene kriti
ke . . .

silce skupne porabe obvezal, 
da v določenih globalnih po
vezavah s svojimi proračuni 
oziroma porabo ne morejo 
prekoračiti stabilizacijskih 
okvirov;

d) stabilizacijsko usmerje
na politika cen bi morala po 
našem prepričanjutemeljiti na 
povsem novih osnovah:

— zletnimi stabilizacijskimi 
programi bi morali določiti 
relativne okvirne limite do
voljene rasti izhodnih cen 
glede na dejansko rast 
vhodnih cen po dejavnostih 
v prejšnjem kvartalu (torej z 
retardacijo) in glede na de
janski porast življenjskih
stroškov te r povprečnih
osebnih dohodkov v pre
jšnjem kvartalu:

— nominalno večanje pro
računov oziroma proračunske 
porabe za vse nosilce zunaj 
gospodarstva bi moralo biti 
omejeno z limiti, ki bi jih do
ločile pristojne skupščine z 
letnimi stabilizacijskimi pro
grami;

— zavodi za planiranje bi 
morali biti odgovorni za pri
pravo predlogov za usklaje
vanje makroekonomskih bi
lanc in proporcev delitve 
družbenega produkta;
— vpeljati bi morali splošna 
pravila za izvajanje stabiliza
cijske politike cen, v okviru 
katerih bi OZD samoupravno 
urejale medsebojne odnose, 
družbeni organi za kontrolo 
cen pa bi se omejili le na 
kršitve teh pravil (osnovni 
pravili naj bi bili: okviri letnega 
povečanja cen bi naj bili 
opredeljeni z določenimi 
objektivnimi in za OZD ekso- 
genimi parametri ter omeje
vanje monopolnega oblikova
nja cen in cen, ki vsebujejo 
pomemben ekstra dohodek, 
kot rezultat izkoriščanja tre 
nutnih razmer na tržišču);

— kot merilo za družbeno 
kontrolo ravni cen smo pred
lagali poleg uvozno — izvozne 
cene kot orientacijskega pa
rametra tudi gibanje razmerja

politike cen bi b ilo potrebno 
vključiti tudi kreditno politiko.

cionaiizaciji teh kriterijev pa je 
zvezni sekretariat za tržigče 
zelo, zelo podpiral kriterij 
svetovnih cen in to  na zelo, bi 
rekel, neznanstveni, površni 
osnovi.

Gre za to: ideja svetovnih 
cen je bilalakšna, da bi se vse 
domače cene oblikovale po 
kriteriju svetovnih cen in to  na 
takšen način, da bi vzeli indo- 
micilne cene, to  pomeni cene 
v petih evropskih državah, in bi 
potem te cene preračunali po 
tečaju v dinarje in našli potem 
povprečje, tis ta  cena pa bi 
potem veljala za domačo 
proizvodnjo.

To je nesprejemljivo izvečih 
vzrokov: indomicilnih cen
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3. Tretje področje so kri
teriji za oblikovanje cen.
Po tem starem zakonu, ki je 
zdaj sicer še v veljavi, obsta
jajo štirje kriteriji: svetovne 
cene, kriterij ponudbe in po
vpraševanja, kriterij produk
tivnosti in kriterij usklajene 
delitve dohodka. Vsi ti kriteriji 
so doživeli veliko kritike m ed. 
ekonomisti, kljub temu pa so 
bili sprejeti, uporabljeni, če
prav je pri tem prihajalo do 
strahovitih nesmislov. Eden 
takšnih nesmislov je, da mo
ramo mi v zakonu o cenah 
napisati, da zakon ponudbe in 
povpraševanja kot objektivni 
ekonomski zakon deluje. Po
tem, recimo, kriterij produk
tivnosti, kier si ni točno razu 
melo, zakaj pravzaprav yre. 
Al' se s tem, ko določena 
delovna organizacija pro-

. . .  v bistvu enostranski popravki cen bazične in
dustrije ne pomenijo nič drugega kot pospeševanje 
inflacije. . .

pravzaprav nihče ne pozna, te 
podatke je možno dobiti 
morda za 20 odstotkov pro
izvodov, za ostalih 80 
odstotkov pa sigurno ne. Po
tem vzemimo primer storitev: 
cene storitev na Zahodu so 
bistveno višje kot pri nas, ker 
je cena delovne sile mnogo 
višja kot pri nas. O  kriteriju 
učinkovitosti in namenske 
delitve bi dejal da to  niso kri
teriji, temveč da so samo po
možna analitična orientacij
ska sredstva oziroma para
metri in se s tem cen ne da 
oblikovati. Sedaj je v veljavi 
kriterij izvozno-uvoznih cen in 
moram reči, da so podatki, ki 
jih daje zvezna skupnost za 
cene, izredno površni in ne
precizni in verjetno to  vse 
skupaj ne bo funkcioniralo, 
zato se naš institut v celoti 
zavzema za smernice, ki sem 
jih  prej podal. Mislim, da bo do 
obnavljanja dialoga o sistemu 
cen prav kmalu znova prišlo.

KATEDRA: Ali ob
uradnih cenah obstajajo

deviznih sredstev, pomanjka
nja uvoza in jasno je, da so 
zaradi tega bazični proizva
jalci v monopolnem položaju. 
Dokler pa bodo v monopol
nem položaju, se bodo preko 
samoupravnih sporazumov

konec te krize. V enem letu 
propade nekaj tisoč podjetij v 
vsaki državi, v večjih državah 
celo več, in dejstvo je, da bo 
tako moralo biti tudi pri nas. 
Teh nekaj primerov, ki jih pri 
nas zdaj obešamo na veliki

Drsenje tečaja je pravzaprav posledica inflaci
je, inflacija pa je posledica manjše produktivnosti in 
slabšanja izkoristka zmogljivosti. V industriji je iz
koriščenost zmogljivosti okrog 65 odstotkov, torej 
ena tretjina zmogljivosti sploh ni izkoriščena . . .

omogočala takšna ali dru
gačna izsiljevanja in dvomim, 
da je mogoče narediti kaj re
snega.

KATEDRA: Kakšno je 
vaše mnenje o projekciji 
cen v letu 1984? 

EGON ŽIŽMOND: Ko
smo na institutu dobili to  
projekcijo z vsemi spremlja
jočimi materiali, je  vse to  teh
ta lo kakšna 2 kilograma in 
moram reči, da so bile te 
projekcije brez kakršnihkoli 
resničnih in metodološko 
konsistentnih podlag — to 
velja predvsem / a  predstav
ljene podatke o razmerjih 
uvozno-izvoznih in domačih 
cen, o tem sem že prej govoril. 
Ta raziskava se je zdegradi- 
rala na popolnoma nestro
kovno statistično manipulaci
jo, ki v 80 odstotkih primerov 
ne zdrži nobenega strokov
nega tes ta

Zaskrbljujoče je, da je naša 
administracija na tako nizki 
ravni. Nič boljša ni obdelava 
primarne delitve, kjer je nevz
držna rrfetodologija kazalcev 
in tudi njihov smisel uporabe,

zvon, je veliko premalo, da bi 
pomenili nek učinek, kajti za
preti nerentabilne tovarne je 
ekonomski učinek, ne da se 
živeti s to liko izgubaši, jih 
podpirati, prelivati akumula
cijo.

KATEDRA: Zapiranje
nerentabilnih tovarn pa 
pomeni tudi dodatno ne
zaposlenost . . .

EGON ŽIŽMOND: Vse
kakor bi to  povzročilo dodat
no nezaposlenost, vendar 
imamo v Jugoslaviji še velike 
neizkoriščene možnosti glede 
zaposlovanja. Ti izvirajo tudi iz 
zastarelih pojmovanj privatne 
lastnine, zastarelih pojmovanj 
v kmetijstvu (bogatenje kme
ta), problemi z zemljiškim 
maksimumom, itd. Mislim, da 
so tukaj velikanske možnosti 
za zaposlovanje. Opozarjamo 
na to, da utegne biti hrana 
sčasoma prav takšen jugos
lovanski problem, kot ie tre 
nutno energija, in če bo do 
tega prišlo, bodo seveda 
problemi še to liko hujši. Po-

ne obnaša stabilizacijsko. 
Poudaril bi, da ne smemo 
gledati samo enostavne sta
tistične številke, kajti mnogi 
se sprašujejo, kako je mogoče 
zmanjšati realne osebne do
hodke za tolikšen odstotek, 
ne da bi imeli večjih socialnih 
in političnih pretresov. Me
nim, da se enostavno ne da 
primerjati padec realnih
osebnih dohodkov pri nas in 
pa v Evropi, kajti struktura 
prebivalstva je  drugačna, na
vade so drugačne, delovni čas 
je drugačen, ogromno je tudi 
popoldanskega dela • in 
ogromno je pol kmetov. Vse to 
so določene kompenzacijske 
okoliščine, ki pravzaprav 
omejujejo padec realnih
osebnih dohodkov, seveda pa 
to ni neizčrpien vir. Ko bomo ta 
vir izčrpali (in bojim se, da ga 
bomo kmalu), bo treba najti 
nove ideje, kako stvari reše
vati.

KATEDRA: Kakšna so 
predvidevanja na institu
tu za diagnozo in pro
gnozo o gospodarskih 
gibanjih v letošnjem
letu? Kakšno inflacijo 
lahko ralno pričakuje
mo? 

EGON ŽIŽMOND: Ne
glede na te optim istične pro
jekcije, ki jih zdaj delajo, bi bil 
po mojem mnenju velik uspeh, 
če bi dosegli, oziroma 
ohranili, inflacijo na lanski 
ravni. Kar pa se drugih agre
gatov tiče, bi bilo težko dati 
kakršnokoli napoved. O  iz
vozu pa menim, da so resolu- 
cijske zahteve zelo težko 
uresničljive. . .

srp

5. POLITIKA TEČAJA DINAR
JA

V enajstih mesecih lani je 
tečaj dinarja v primerjavi z

ameriškim dolarjem padel za 
100 %, v primerjavi s sedmimi 
najpomembnejšimi konvertibil
nimi valutami za okoli 87 %.

Tako velike devalvacije v tako 
kratkem času dinar še ni doži
vel. Ali je to bila politika real
nega tečaja?

TABELA 17: DRSENJE DEVIZNEGA TEČAJA DINARJA 1980-1983

ZDA $
DM 
Ut 100 
Avstr. Sch 
Fr. fr.
Sv. fr. 
Angl. f.

Poprečje

V tem obdobju so porasle 
cene proizvajalcev industrijskih 
proizvodov v Jugoslaviji za 
40 %, v zahodnoevropskih de
želah pa za okoli 7 %, torej je 
naša relativna stopnja inflacije 
na sektorju teh cen (od de
cembra 1982 do konca novem
bra 1983) znašala okoli 33 %. 
Približno enak je bil tudi po
rast stroškov v industriji: v 
prvih devetin mesecih so po

31. 12. 31. 12. 31. 12. 30. 11. 31. 12. Indeks
1980 1981 1982 1983 1983 12.81 12.82 11.83

12.80 12.81 12.82

29,30 41.82 62,48 125.04 125,67 143 149 200
15,12 18,41 26,30 46,34 45,43 122 143 176
3,20 3,46 4,57 7,66 7,51 111 132 168
2,14 2,63 3,74 6,59 6,45 123 142 176
6,55 7.27 9,29 15,24 14,90 11T 12 164

16,81 23,13 31,29 57,87 57,41 138 135 185
69,67 79,12 101,41 182,45 178,29 114 128 180

131 1« 187

rasli poprečni stroški na enoto 
industrijskega proizvoda za 
okoli 38 % oz. relativno (glede 
na zahodno Evropo) za ДкоН
35 %.

Popolnomg jasno je, da.je 
moral drseti tečaj dinarja (in z 
njim izvirni intermedijeri) naj
manj za stopnjo relativne rasti 
naših proizvajalnih cen oz. za 
relativno naraščanje naših 
stroškov na enoto proizvoda.

S tako dinamiko devalvacije bi 
ohranili censko oz. stroškovno 
konkurenčnost izvoza na ravni 
iz novembra—decembra 1982. 
Če je tečaj dinarja v tem ob
dobju skupaj z izvoznimi re- 
fakcijami zagotavljal censko 
konkurenčnost in ustrezen do
hodkovni položaj izvoznikov, 
bi ohranili enak položaj izvoz
nikov v letu 1983 z devalvacijo 
za 35 % do 40 %.
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vseh vrst, ki se dogajajo na Srednji 
naravoslovni šoli v Mariboru, je 
bila pred že kar nekaj časa prire
jena okrogla miza na temo PO
TROŠNIŠTVO. Ker je očitno 
zmanjkalo časa, da bi lahko še 
globlje opredelili potrošništvo, 
sem se odločil, da čisto po svoje 
označim ta zelo razširjen (mode
ren) pojav, namesto termina po
trošništvo pa bom uporabljal izraz 
PORABNIŠTVO (namesto po

Postavimo si najprej vprašanje 
ali v naši samoupravni socialis
tični družbi obstaja trg delovne 
sile. Trg delovne sile običajno 
razumemo kot eksploatacijo de
lovne sile — odnos med kapita
listom, ki kupuje delavčevo de
lovno silo in delavcem, ki delovno 
silo prodaja po tržni ceni. Za naš 
primer bomo obravnavali trg de
lovne sile brez njegove povezave z 
eksploatacijo, saj lahko trg de
lovne sile obstaja tudi brez nje. Za 
primer vzemimo samoupravno 
delovno organizacijo, ki je ses
tavljena iz dveh segmentov: eko
nomskega podjetja in ljudske 
skupnosti (asociacije). Ker eko
nomsko podjetje deluje kot sub- 
jekt tržnega gospodarstva, tudi 
delovne resurse pridobiva na trgu 
delovne sile. Odnos posameznika 
do podjetja nastane s podpisom 
sporazuma o delu, istočasno pa 
postane delavec član delovnega 
kolektiva, s čemer pridobi tudi 
določena članske pravice. Seg
ment delovne organizacije, ki 
predstavlja ekonomsko podjetje,

trošnje izraz poraba), ker je to 
zame bolj slovensko.

Moja kar se da zgoščena 
opažanja potekajo na dveh nivojih. 
FVvi se tiče trgovinskega odnosa, 
kjer si prodajalec in kupec izobli
kujeta medsebojni odnos in 
odnos do blaga, drugi pa obrav
nava človeško bitje v oblikovanju 
polegtrgovinskih medsebojnih 
odnosov, kakor sta naprimer pri
jateljstvo in ljubezen.

PORABA IN PORABNIŠTVO
V TRGOVINI. COCA-COLA JE 
SAMO DELEČK VSEGA. Poraba 
in porabništvo sta dva različna 
odnosa dcrstvari, pojavov in ljudi.
V trgovini je vsebina porabe in 
porabništva blago, ki se pojavlja 
na tržišču. Na tržišču pa, kot 
vemo, v nermalnih pogojih 
obstaja konkurenca med proda
jalci istega blaga. Vsaka trgovska 
enota mora poskrbeti zase tako, 
da proda čimveč svojih izdelov. 
Zraven kvalitete izdeilkov, ki je 
merilo vrednosti, pa mora po
skrbeti tudi za obveščenost kup
cev o njeni h proizvodih. Zato vlaga 
denar v reklamno industrijo, pri 
tem seveda prednjači ostro — 
tržno naravnani Zahod, kajti tam je 
konkurenca dovoljeno neusmi
ljena. Ponavadi se reklama — in
formacija o izdelku — rada prelevi 
v napihnjeno propagando in dob-' 
ro naštudirano tržno psihologijo, 
ki nima nobenega drugega na
mena, kot da dopove potencial
nemu kupcu, da njegovo življenje 
ne bo več mirno teklo naprej, če 
ne bo kupil propagandi ranega 
proizvoda. To pa pomeni, da na
mesto KVALITETE proizvoda o 
vrednosti, (in ceni) odloča VIDEZ. 
Seveda ne gre za estetski videz 
(razen če knjigo kupimo zaradi 
lepega in primerno obarvanega 
ovitka), ampak za vse NEBIS
TVENO NA PROIZVODU, kot 
npr.:

Ime proizvajalca (Honda) in ime 
proizvoda (Leviš), za oboje pri nas 
veljajo v glavnem izdelki tujih 
proizvajalcev; blago, ki ga propa

P O f t . f i  В Ш  K . /N

torej priznava trg delovne sile, 
medtem ko ga drugi del (asocia
cija) ne priznava, priznava le zd
ruževanje dela. Iz tega sledi, da trg 
delovne sile ne moremo izključit 
iz samoupravne družbe, dokler v 
njej obstaja tržno gospodarstvo. 
Tako dolgo se morajo OZD 
obnašati kot ekonomska podjet
ja, ki svoje resurse nabavljajo na 
tržišču, kar velja tudi za delovno 
silo.

Zato se v naši družbi ne smemo 
vprašati ali obstaja trg delovne 
sile ali ne, pravo vprašanje je, 
kakšne so posledice institucio
nalnega nepriznavanja tega trga. 
Če namreč DO obravnavamo 
izključno kot asociacijo, ona po
polnoma izključuje trg delovne 
sile, saj priznava le princip člove
ka V tem primeru ne obstaja več 
trg delovne sile kot regulator, zato 
moramo najti druge manj primer
ne mehanizme za reševanje 
stvarnih problemov zaposlovanja. 
S tega stališča si moramo najprej 
pogledati resen problem alokaci- 
je delovnih resursov v naši družbi, 
ki ga predstavlja beg od različnih 
poklicev.

Dejstvo je, da v naši družbi 
primanjkuje kandidatov za mnoge 
vrste del, še posebno za tako 
imenovano proizvodne poklice.

Namesto da bi družbena skup
nost za ta primer uporabljala me
hanizme trga delovne sile, to je, da 
bi se za takšna dela ponudila višja 
cena (plača) in boljši delovni po
goji (ta način uporabljajo v neka
terih rudnikih premoga in to ne 
brez uspeha), z administrativnim 
pritiskom silil mlade ljudi v proiz
vodne poklice. Namesto meha
nizma tržne alokacije se uporablja 
mehanizem prisilne (državne) 
alokacije, preko šolskega sistema 
z reformo izobraževalnega siste
ma — usmerjeno izobraževanje. S 
tem pa se problem pomanjkanja 
delovnih resursov za določene 
poklice ne zmanjša, ampak se krši 
eno od temeljnih ljudskih pravic: 
pravice do svobodne izbire po
klica. Mladi ljudje, ki so bili zaradi 
usmerjenega izobraževanja prisi
ljeni v šolanje za določen poklic, 
po končani šoli poskušajo »po

begniti- ali se izogniti delu, ki ga 
niso želeli. S tem se individualne 
potrebe minimizirajo in žrtvujejo 
kolektivnim potrebam, kar povz
roča napotost in odpor otrok in 
staršev ob vsakoletnem vpisu v 
srednje šole. čeravno to siljenje v 
proizvodne poklice opravljajo v 
imenu samoupravljanja, to pomeni 
kršenje samoupravnih principov 
svobodne (tržne) alokacije ljudi na 
različna delovna mesta in odo
bravanje statističnega načina pri
sile (države) alokacije dblovnih

Vendar pa ne moremo vsako 
planiranje kadrov preko izob
raževalnega sistema smatrati kot 
škodljivo in nepravilno. Šola je 
lahko in bi morala biti regulativni 
mehanizem tržišča dela, pri tem 
p>a vsekakor ne sme zanemariti trg 
delovne sile, kot alokativni meha
nizem. Prav usmerjeno izobraže- 
važnje pretvarja šolo v alokativni 
mehanizem, ki pripada sistemu, ki 
bi aa mogli že zdavnaj preiti.

Zaradi nedelovanja trga delov

ne sile nezaposlenost naiboli 
prizadene mlado generacijo. Iz
razita socialna podrejenost mla
dih na področju zaposlovanja se 
lahko pojasni z blokiranjem trga 
delovne sile. Na trgu delovne sile 
mladost namreč ni slabost, ampiak 
prednost. Mladi so bolj izobraže
ni, imajo višje kvalifikacije, fizično 
so bolj zdravi in vzdržljivejši, 
mentalno so bolj kreativni in 
elastični, istočasno pa so tudi 
pripravljeni delati za nižje plačilo. 
Če bi DO svobodno izbirale de
lovne resurse na trgu delovne sile, 
bi dale prednost'kvalitetnejši in 
cenejši delovni sili, torej bi starejši 
izgubljali delo, na njihovo mesto 
p>a bi prišli mladi. Tako pa naš 
institucionalni sistem omogoča 
starejši delovni sili, da se učinko
vito zaščiti: previsoko se namreč 
cenijo »delovne izkušnje-, (kar 
lahko pomeni tudi izkušnje z zas
tarelo tehnologijo in zastarelimi 
metodami dela). Res je, da vsega 
ne smemo prepustiti tržišču, saj 
institucionalni sistem nudi sta
rejšim delavcem odgovariaiočo

gandira znana oseba (igralec, 
poljtik a la Reagan);

Čustvena past, ki se pojavlja v 
obliki

— nasilja: v zadnjem času vse 
bolj frankenstainski video po- 
snetki npr. Jackson Michael, Zana 
Nimani, punk pašem ni vštet, saj je 
kazanje agresivnosti eden od te
meljev punk gibanja in včasih tudi 
glavni namen . . .

— klasičnega »sentiša-: sončni 
vzhod — zahod, s posebnim fil
trom na kameri polepšane slike, 
retuširanje, npr. zobovja . . .

— socialno — ekonomska 
=  razredna) naravnanost: to lahko 
zasledimo- na srečo le na Zaho
du-, npr. nam dosegljiva ORF z 
avtomobilsko propagando in pia 
seveda Rayboy .. .

s primersjo generacijske in 
nacionalne pantomime: Coca- 
cola — »Ameriška mladina p>a res 
zna uživati!-. .

Vse te lastnosti so jedro »dob
re- propagande in seveda hkrati 
določujejo porabništvo.
IN KAJ JE PORABNIŠTVO?

Razlika med porabo in porab
ništvom bo zagotovo najbolje 
razodela samo naravo porabniš
tva. Ves svoj trud sem združil v 
treh, za človeštvo neobhodnih, 
spoznanjih.

Prvo sp>oznanje: jx>rabnik kupi 
predstavljeno blago zato, da bo 
lahko z njim ustvarjalno dopol
njeval svoje življenje in delo. Na
sprotno pa bo porabnikar (pri
padnik porabništva) s kupljenim 
blagom potešil svojo radoved
nost , ki mu jo je vzbudil videz, al i pa 
se bo z njim bahal pred ljudmi, da 
dokaže svojo kupno moč in da je 
gospod.

Drugo spoznanje: porabnik je 
za razlikao od porabnikarja ob 
nakupu pripravljen osebno oce
niti in preveriti blago,. ali pa. to 
namesto njega stori kdo drug, če 
je proizvod takšne narave. Tretje 
spioznanje: porabnika blago dalj 
časazadovoljujeoz. ga kasneje še 
večkrat kupi, porabnikar pa se bo

blaga kmalu naveličal, saj ne bo le 
to z ničemer obogatilo njegovega 
dela in življenja. ■

Vsa tri spoznanja se lotevajo 
bistvenega človeškega vprašanja 
o zadovoljevanju materialnih po
treb in hkrati tudi psihičnih po
treb. Pravilno zadovoljevanje teh 
potreb je tisto, ki je trajno in ki 
zadovoljuje človeka pori njegovih 
opravilih na tak način, da je moti
viran za ustvarjalnost. Na drugi 
Strani pa porabništvo izhaja iz 
nedela, nemotiviranosti za spre
minjanje sveta. Zakaj tako, pa 
bomo odkrili prihodnjič.

sigurnost in zaščito, vendar pa ta 
zaščita ne bi smela iti tako daleč, 
da se izobraževanje in mladost 
smatrata kot - socialna slabost ih 
da s tem največje breme neza
poslenosti pade na ramena mla
dih.

Za dokaz si poglejmo starostno 
strukturo nezaposlenih v letu 
1981 v Splitu:
Starost:
do 18 let
18—24
25—30
3 0 -4 5
45—50

nad 50

Odstotek:
5,5

55,8
15,8-
14,6
6,0
2,0

Iz tabele je jasno razvito, da 
skupina do 30 let, ki bi morala biti 
najbolj delavna, predstavjja- kar1 
77 % vseh nezaposlenih. Poglej
mo si še, zakaj mladi predstavljajo 
tako velik % nezaposlenih. Tržni 
kriteriji zagotovo niso vzrok zato, 
saj imajo mladi kvalifikacije, večje 
splošno in tehnično znanje. Očit
no je torej, da pri zaposlovanju 
mladih prevladujejo drugi, poli
tično institucionalni faktorji, če
prav ti faktorji nikakor ne bi smeli 

„biti element negativne selekcije 
pri zaposlovanju mladih. Vpliv teh 
faktorjev na diskriminiranost 
mladih se vidi v:

— nedovoij opremljenih za
konskih regulatorjih, ki usmerjajo 
in podpiirajo sprejemanje pripra
vnikov.

— v institucionaliziranju pra
kse, ki daje prednost tistim, ki so 
ževdelovni organizaciji. Tapraksa 
se izvaja na več načinov: prizna
vanje takoimenovanih internih 
kvalifikacij, izenačevanje let de
lovne dobe z leti šolanja, vsepo- 
gostejše zahteve za posebne de
lovne izkušnje, . . .

— izključenosti nezaposlenih iz 
procesov odločanja o zaposlova
nju

— pomanjkanju planiranja 
razvoja kadrov in

— razširjenosti različnih oblik

substandiranega dela od pooaij- 
šanega della, honorarnega dela, 
do dela upokojencev.

Zaradi teh okoliščin se problem 
nezaposlenosti ne kaže kot pro
blem tistih, ki so delo izgubili, 
ampak kot problem tistih, ki ga 
sploh niso dobili. S tem je tržišče 
delovne sile razbito na niz malih 
zaprtih monopolistično organizi
ranih tržišč v okviru delovne 
organizacije. Takšna monopolizi
rana tržišča ne samo, aa etikasno 
ščitijo nesposobne, ampak pri
znavajo iracionalne kriterije za iz
bor kandidatov, kot so npr. veze 
(rodbinske, osebne,...).

Trg delovne sile je zgodovinska 
kategorija in bo obstajal, dokler 
bo obstajalo tržno gospodarstvo, 
le to pa bo obstajalo, dokler bodo 
ekonomski resursi »redki«. Seve
da patodrži, če »ekonomski stroj
ne bo uničen z etatistično inter
vencijo kot se je to zgodilo v 
državah realnega socializma. Če 
pride do tega, odsotnost delovne 
sile pomeni zgodovinsko nazado-
van,e Livija Jelačič



DAN MLADOSTI, PRAZNIK MLADIH, 
KI GA REŽIRAJO STAREJŠI

Vsem živim državljanom  
SFRJ je veijetno znan 
koncept praznovanja 25. 
maja, ki se ni spremenil že 
od leta 1957. Ta način 
proslavljanja, katerega 
najraje spremlja populacija 
stara nad petdeset let, se 
trdovratno upira vse bolj 
p riso tn im  že ljam  po
spremembi o beleži tve te
ga dneva, ovitega v darilni 
paket in namenjenega naj- 
m lajšem u delu  naše
družbe.

Zato se je treba vprašati, 
£e so mladi ljudje zado
voljni s tem  darilom in ali 
je le to sploh primerno za 
generacijo?

Sodobno življenje je
terjalo tudi sodoben način 
obdarjanja. S tem  mislimo 
na to , da se danes v večini 
p r im e ro v  s la v lje n c a  
vpraša, kakšno darilo sl 
želi. Glavni vzrok za to je 
vse slabši materialni polo
žaj darovalcev, katerim  se 
lahko zgodi, da „kupijo"  
napačno darilo, ki ne kori
sti niti obdarjencu niti da
rovalcu. Tako se lahko 
slednji celo zamerijo ti
stim, katerim  so se hoteli 
prikupiti.

Čeprav nam je že na 
začetku tega zapisa bilo 
popolnoma jasno, da le
tošnjega zastarelega kon
cepta ni mogoče v celoti 
ogroziti (med ostalim Je 
tudi prepozno), vseeno 
preidimo na konkretne 
stvari. Se prej pa lahko 
zaželimo TV gledalcem  
prijeten majski večer ob 
spremljanju neposrednega 
prenosa osrednje zvezne 
proslave na stadionu JLA  
v Beogradu.

Mnogi mladi so danes 
mnenja, da so razne 
p la p o la jo č e  z a s ta v e ,  
množica pisano oblečenih 
mladenk in mladeničev,

vrsta pozdravnih govorov 
ter velika sredstva vložena 
v realizacijo vseh teh za
dev popolnoma odveč. 
Treba je namreč vedeti, da 
se tudi mladi ljudje zave
dajo, da je naša družba v 
slabem  gospodarskem  
položaju in da se jim  
financiranje takšnih prire
ditev zdi kratko malo 
zapravljanje denarja, od 
katerega imajo korist edi
no razni realizatorji, kate
rim  se ob takšn ih  
priložnostih žepi kar soli
dno napolnijo s sivimi 
bankovci. 2e tovariš Tito 
je poudarjal, da je mladin
sko kulturo treba upošte
vati in ji tako tudi dajati 
možnosti, da se na prime
ren način predstavi. Vsem  
tistim , ki spremljajo mla
dinsko kulturno udejstvo
vanje, je že dolgo časa ja
sno, da je ta  kultura zapo
stavljena in da ji na razli
čnih koncih ter krajih 
zapirajo vrata. Zato se 
m nogi m lad i ljudje  
sprašujejo, zakaj se jim  
vsaj ob njihovem prazniku 
ne omogoči, da bi pred
stavili svojo kulturo. In na 
kakšen način naj bi se to  
zgodilo? Čisto preprosto.

Celotna organizacija in iz
vedba praznovanja Dneva 
mladosti naj se prepusti ti
stim, ki ta dan praznujejo.

Ob tem  lahko omenimo  
primer iz Maribora.

Mladinski kulturni cen
ter (MKC) se je ponudil, da 
bo s vsemi svojimi močmi 
sodeloval pri izvedbi in se
stavi scenarija za proslavo 
v Mariboru. Njihovo osno
vno vodilo pri tem  je bilo, 
da se. ta  prireditev naredi 
čim bolj nekonvencional
no, na solidnem kultu
rnem nivoju in kar se da 
poceni. Zal, so to  bili klici 
v prazno. Institucionalno

postavljeni oblikovalec 
programa se je  kot kaže 
trdno odločil, da se v nje
gove posle ne bo vmeša
val nihče, še najmanj pa 
neka mladinska ustanova. 
Ni potrebno posebej pou
darjati, da ta tovariš že 
nekaj časa ni član ZSMS  
(zaradi let seveda). Tako je 
bil MKC prisiljen preiti v 
takoimenovani obrobni 
program obrobnih priredi
tev, ki bodo ob drugih 
dnevih in katerih usoda je, 
da bodo skoraj zanesljivo 
vsaj v nekaterih stvareh 
odvisne od „osrednje" pri
reditve na Glavnem trgu, 
ko bodo po „um etnem "  
Triglavu bojda plezali 
alpinisti, katerim  bo tako z 
vrha omogočen pogled na 
Pohorje, ki je  konec kon
cev bolj značilen za štajer
sko metropolo kot Triglav. 
Zanimivo je tudi to , da so 
ljudje iz M KC-ja pri svojih 
programih šli v sodelova
nje tudi s starejšimi, 
pripravljenimi za sodelo
vanje. Tukaj ne gre za pre
govor, da pam etne jš i 
popušča, temveč za dejst
vo, da si M KC želi vse 
skupaj izpeljati na čim bolj 
demokratičen način, pa 
naj bo to tudi pod parolo, 
da Je v slogi moč.

Če zgornja parola velja, 
bi jo  bilo potrebno izkori
stiti že naslednje leto In 
preprečiti dosedanji način 
praznovanja. To so stvari, 
ki se tičejo tako osnovnih 
mladinskih organizacij, 
kot tudi tistih višjih. Zato 
jim  svetujemo, da o tej 
pereči tem i začno raz
mišljati čim  prej, da se v 
prihodnje več ne bi poja
vljali ljudje, ki bi se s 
s v o jim  o b lik o v a n je m  
proslave 25. maja radi 
zapisali v „spisek nesmrt
nih", če jim  to že na dru
gih področjih ni uspelo.

Bojan Labovič

OB DNEVU MLADOSTI
Tudi le tos  sm o se 

ponovno znašli. prav
zaprav tik  pred Dnevom  
mladosti, v neki čudni situ
aciji, ko nam ni povsem  
jasno, na kakšen način 
obeležiti ta dan.

Po vseh razpravah, ki so 
bile na nivoju konferenc 
ZSM J, se je še vedno zelo 
težko izogniti razpravam, 
ki se vračajo na raven 
povsem splošnih vprašanj.

Vsaka razprava o konkre
tnih variantah zaključne 
p rired itve  nam reč že 
vnaprej določa njene  
zaključke, pokazalo pa se 
je, da je znotraj takšne 
razprave možen samo 
prepir, ki pa se mu seveda 
izmika bistvo obeleževa
n ja D neva m ladosti. 
Takšne razprave vztrajajo 
na obrobju tega osnovne

ga vprašanja ter nas 
istočasno postavljajo v 
navidezno stalno stisko s 
časom, ki kot taka zahte
va hitre odločitve. Vse to  
pa ustreza tistim , ki 
namesto pravih vprašanj 
takoj nudijo odgovore v 
obliki znanih konkretnih  
variant. Prav zaradi tega 
ZSM S ni nastopila proti tej 
ali oni konkretni varianti 
scenarija, čeprav so želeli 
prikazati našo razpravo v 
smlsiu nastopa s pozicije 
sile ali celo slovenske 
samozadostnosti (sloven
ska varianta ali pa nobena 
druga).

Že na samem začetku  
priprav, pogovorov ni bilo 
temeljitejše razprave, o 
tem , kaj sploh želimo s to  
prireditvijo. ,

Vse to  se je z vso silovi
tostjo pokazalo prav pred

sejo Odbora Dneva mlado
sti v Mostarju, kjer naj bi 
utemeljeno govorili o vseh 
pomankljivostih predlože
nega scenarija; to  točko  
pa so z dnevnega reda 
umaknili, tako razprave 
sploh ni bilo.

Kako naprej?
Mislim, da je edina 

možna pot ta , da vztraja
mo na pripravljeni dolgo
ročni koncepciji obeleže
vanja Dneva mladosti, ki 
bo šla v javno razpravo in 
ki predvideva spremembo 
osrednje prireditve na sta
dionu v srečanje jugoslo
vanske mladine v Beogra
du, kjer bodo mladi pred
stavili vse svoje kulturne, 
športne, tehnične in znan
stvene dosežke.

Borut Šuklje 
RK SZMS
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Tovariši in tovarišice, 
mladinci in mladinke, že
lel bi, da bi bil 2S. maj 
vedno fe s tiv a l naše  
mladosti, želel bi, da bi to  
bil dan športa naše jugo
slovanske mladine, dan, 
ko bi pregledali vse vaše 
telesne in duhovne moči. 
Živela naša mladina! 1956 
-  TITO

<y-

Pri nas ni konflikta  
med generacijami, ker je  
ves naš razvoj tako dina
mičen, da pritegne mladi
no. Spopad bi nastal, če 
bi stagnirali, če mladina 
ne bi im e la  svoje  
perspektive. Ker pa m la
dina vidi stalen napre
dek, kako se neprestano 
in dinamično razvija ce
lotno življenje, ko vidi 
svojo perspektivo, potem  
ne more biti nikakršnega 
nasprotja. Prihaja lahko 
samo do naravne zame
njave — eni odhajajo, na 
njihova mesta pa prihaja
jo  drugi — bi zato je  treba 
vzgajati mladino, da nas 
bo lahko nadomestila. 
1958 -  TITO

Završetak ove numere, samim 
prskanjem jezgra za protok učes- 
nika, otvara prostor na istočnoj tri- 
bini na kojem je postavljena mini 
pozornica na kojoj se izvodi sledeči 
segment programa.

3. PRIREDBA U PRIREDBI -  
UMETNIČKI DEO

U ovom segmentu dali bi samo 
jedan deo kreativnog čina mladih u 
nekim domenima stvaralaštva pri- 
merenih ovoj prilici.

Naša je zamisao da Ivo Pogorelič 
učestvuje sa jednom trominutnom 
etidom (plej bek kao i s ve ostale 
numere), Ksenija Jankovič na vio
lončelu, deca iz Muzičke škole u 
Čupriji, dva mlada glumca (na pri
mer Varja Dukič ili CintijaAšperger 
i Žarko Lauševič ili Božidar Alič-ili 
glumci amateri) kazuju stihove 
mladih jugoslovenskih pesnika; 
Maja Oraškovič, koja ima četiri go- 
din,, peva jednu vedru pesmu o 
proleču na muziku Gabora Lendela, 
uz učešče »Kolibrija« ili nekog ma- 
log dečjeg sastava . . .  Učesnici u 
ovom delu biče odredeni naknadno, 
posle provera koji mladi to najviše 
zaslužuju i mogučnosti nekih so
lista

Da teren ne bi bio prazan, an- 
sambl koji učestvuje u sledečem 
delu programa čini pubiiku koja sa 
strana prati ovaj mali koncert mla
dih, prateči muziku pokretima u 
blago naglašenoj koreografiji.

4. ZAJEDNO DANAS, ZAJED- 
N 0 SUTRA
KATJA JOCIČ 
(Silvije Glojnarič)

Sastavni deo prethodne numere 
je i ova koja koristi ples kao osnovno 
sredstvo scenskog izraza, na pre- 
poznatljive motive iz naše folklorne 
baštine. Igrom u modemom, osav- 
remenjenom izrazu, simbolizuje se 
jedinstvo mladih i naroda i narod
nosti SFRJ, pretepanjem i stepa
njem dva dela ansambla, od kojih 
pola radi aktivnu a pola prateču 
koreografiju, da bi se u završnoj 
slici dao motiv bratstva i jedinstva 
kroz stapanje u jednu celinu.

Početna slika daje geometrijsko 
neobaveznu postavku, da bi se kroz 
igru došlo do stapanja u jedinstve- 
ne višebojne celine.

5. MLADI, NEOBAVEZNO

U ovom segmentu programa 
učestvuju popularni vokalnoinstru- 
mentalni sastavi i solisti, omiljeni 
medu mladima. Cela numera je za-

DRUGARSKA

Ne treba rat da nam se desi 
Da pokažemo da smo rodolju
bi,
da bi umeli biti heroji 
mi to umemo i u miru 
zar ne drugovi moji?
Domovina se srcem ljubi 
Zar ne drugovi moji!

Nek roditelje naše ne vredja 
Hočemo teret na svoja ledja 
Zar ne drugovi moji?
U točkove revolucije nečemo 
klinove
Upoznajte več jednom svoje 
sinove
Upoznajte ih danas, smesta, 
Nadjite i za njih mesta

Ne treba rat 
Da nam se desi 
Da pokažemo 
Da smo rodoljubi 
Zar ne drugovi moji?

OSNOVI SCENARIJA ZAVRŠNE PRIREDBE DANA MLADOSTI 
NA STADIONU JNA U BEOGRADU____________________

RADNI NASLOV:______________________________ ___

PRAMALETJE,
Sto si mizelehe

Pripremili:
Radovan Gajič, Aleksandar Kothaj, Mišo Marič, Pero Zubac

UVODNE NAPOMENE

Radeči ovaj scenario vodili smo 
računa o vremenu koje nam je pre
ostalo do realizacije; o podmladji- 
vanju ekipe koja radi na realizaciji 
Završne priredbe; o mogučim ino
vacijama koje dozvoljava omedjeni 
zadati prostor stadiona; o idejnim 
porukama koje je neophodnc 
saopštiti scenskim simbolima, 
rečju, muzikom, pokretom i, najzad, 
o afirmaciji kreativnog omladin- 
skog čina kroz formu priredbe u 
priredbi.

Predložak nudi dva uporedna- 
paralelna scenarija — jedan se iz
vodi na zelenoj plohi stadiona, pa- 
rapetima i tartan staži, a drugi se 
projektuje na video bimu kao priča 
koja prati dešavanja na terenu, re
lativno ih ilustruje, obogačuje zna- 
čenjem prepoznatljivim jezikom vi
dea, ukoliko tehničke mogučnosti i

finansijski okviri to dozvole. Učrnili 
smo napor da oplemenimo sveča
nost multimedijalnim pristupom u 
kojem su sadržani muzika, reč, igra, 
koreografski osmišljene poruke, 
semafor sa ispisivanjima važnih 
detalja o izvodjačima i izražajnost 
dokumenta i igrane filmske ili 
elektronske ing strukture u videu.

Neophodno je napomenuti da 
smo završnu svečanost pripremili 
tako da se ona može doživeti kao 
celovit umetniški čin i bez videa, jer 
bez proba ne možemo garantovati 
da se ovaj pristup, za koja se za
ležemo, da valjano realizovati. Te
levizijska realizacija bi moralo da se 
osmisli drugačije, a vreme kada bi 
isprobali projektore mora biti iz- 
nadjeno početkom aprila meseca.

Dragoceno je ovoga puta prisu- 
stvo veoma mladih koreografa koji 
prvi put rade na Stadionu JNA i 
autora koji se, takodje, po prvi put 
uključuju u realizaciju svečanosti.

STRUKTURA ŠEZDESETOMI- 
NUTNOG PROGRAMA

Uslovno rečeno, radi jasnije sli
ke, svečanost Završne priredbe 
sastoji se od osam vremenskih 
segmenata koji proističu jedan iz 
drugog, tvoreči, faktički, jednu iz- 
vodjačku masovnu numeru.

Svi učesnici nalaze se na terenu 
pola sata pre početka priredbe, 
nema odstupa i nastupa i svi učes
tvuju u početnoj i završnoj slici. 
Naznačičemo segmente sa radnim 
naslovima, a naziv svakog seg
menta čemo odrediti u knjiži iz- 
vodjenja.

1. Uvodna slika
2. Drvar — proleče naše slobode 

(Kad je bila borba kraj Drvara. . .
3. (FViredba u priredbi) — 

umetnički deo
4. Zajedno danas, zajedno sutra 

(osnovni izraz je ples sanaznakama 
folklornih motiva naše baštine)

5. Mladi, neobavezno u (dva dela) 
(Koreografija na muziku najpo-

pularnijih vis mladih)

Može i ova ko
(Koreografija sa modernim balet- 
skim izrazom kao drugi vid inter- 
esovanja mladih)

6. Vežba JNA — zastave srca
7. Deca mogu nemoguče (dečja 

vesela igrarija)

8. Proleče, ponovo (Završna ko
reografija sa predajom Štafete).

TRAJANJE 
1.3 minuta 
2. 9 minuta
3.7  minuta 
4.6 minuta
5.9 + 4 (13  minuta)
6.8 minuta 
7. 6 minuta
8.8 minuta 
cca 60 minuta

1. UVODNA SLIKA

VAŽNA NAPOMENA 
(pratiti uporedo video scenario)

Veliki jugoslovenski hor mladih, 
sastavljen od najboljih jugosloven
skih omladinskih horova, peva (na 
znak videa) pesmu »Druže Tito mi ti 
se kunemo«, tradicionalnu špicu 
priredbe. Hor se nalazi na central- 
nomdelu istočne tribine i učestvuje 
u toku priredbe i na njenom zavr- 
šetku.

Učesnici — izvodači postavljeni 
su u sliku koja če bojama ansambla 
dati jedan proletnji motiv razigra
nosti boja u neobaveznoj, ali izreži- 
ranoj postavci iz koje se ulazi u 
drugi deo.

2. DRVAR -  PROLEČE NAŠE 
SLOBODE

Ovaj deo evocira uspomene na 
Drvar 1944. godine jezikom scen
skih i muzičkih simbola. U koreog
rafiji se koriste crvena platna koja 
izmedu sebe drže po dva učesnika. 
U zamisli koreografa, u jednom 
trenutku, mladi čecrvenim platnima 
prekriti ceo stadion, što simbolizuje 
oslobodene teritorije Jugoslavije 
1944. godine.

Druga bitna koreografska na- 
znaka je sažimanje crvenog jezgra u 
centru stadiona, koje okružuju kli- 
novi, sabijajuči ga -j sve uže i kom- 
paktnije jezgro, da bi se u trenutku 
proboja jezgro rasprslo u crvene i 
bele zrake koje simbolizuju pobedu 
naše Revolucije.

Muzička potka sa dramatičnim 
nabojem preuzeta je iz dela Borisa 
Papandopula i Vuka Kulenoviča, uz 
motive prepoznatljivog zveketa 
glamočkog kola. Kao rečitativ če se 
koristiti kratki stihovi iz narodnih 
pesama o Drvar u:

Oj Drvaru, tri put si gorio 
al se nisi Švabi pokorio.

Kad je bila borba kraj Drvara 
Šesta lička spiasila Maršala.

Pred pečinom gdje je Tito bio 
crveni se barjak razavič.

Stihove če kazivati glumač Branko 
Ličen.

Čeprav Je znan kot moj 
rojstni dan, mislim, da ga 
Je treba drugače im eno
vati: dan naše mladosti, 
dan športa, dan mlade 
generacije in njenega na
daljnjega duhovnega in 
fizičnega razvoja. M l sta
rejši pa se bomo tem u  
pridružili. 1956 -  TITO



V tej številk i O brazov se,predstavljata pesn ic i Ajša  
Zahirovič-R udič in Vjekoslava Tolič. N june pesm i sta iz 
srbohrvaščine prevedla Vanja Mezner, študentka PA, 
in dr. M ateS im undič, k ije  tud i nakratko predstavil n juno  
življenje in poezijo. Predstavlja se tud i zan im iv m lad i 
m ariborski pesn ik B orut Gombač, k i je m ed drugim  
objavljal v »M entorju« in »Dialogih«. Sam je  ob prvem  
sodelovanju v O brazih zb ra l svoja občutja  v kratkem  
uvodnem razm išljanju »BREZ NASLOVA«.

Hkrati pa vabim vse mlade, uveljavljene in ne 
uveljavljene, pesnike, p isatelje in dramatike, da pošlje jo  
svoje literarne sestavke a li pa se osebno oglasijo  (lahko 
tud i telefonirajo na tel. 22 -004 ) v uredništvu Katedre, ki 
domuje v kletnih prostorih Ob parku 5. Najverjetneje  
bodo O brazi izha ja li v vsaki številk i Katedre, tako da bo  
za vsakega našel p rostor vsaj za kakšno pesem, 
odlom ek iz proznega dela a li drame. Zaželjena so tudi 
osebna razm išljanja o umetnosti, um etniške kritike, 
poročila s kulturnih „dogodkov, poročila  o kulturnem  
stanju na šo li ipd. Č e pa b i se kdo rad  še posebej 
pogovarja l o literaturi, pa lahko pride  na srečanje lite
rarne skupine ČEVLJI, k ise  odvija vsaki torek ob 18.30  
v k inodvorani na b ivš i S redn ji pedagošk i šoli, G os
posvetska 4 (vhod v šo lo je  od  zadaj).

Marko K lasinc
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ŽIVLJENJEPISU VEN

telo drhti m trese rob 
obzorja, nebo gora se 
razbeži, ostajam 
tu: kot še nikoli ■WCt'<Si

. O s

razpršenost me/ si 
les zgosti, trdoto omehča 
si trepetavost listja

drhtim m tresem rob 
telesa, čutenja zažarijo si 
v vrhove, vrtoglavico hladi 
si prvi sneg: V belini 
zmrzne bela zima.

ko se stopi/o l/ud/e: se 
razlije čas.



Ajša Zahirovič-Rudič:

HOTELA

Hotela tam 
kjer ne lije dež 
in ne pada zvezda; 
kjer potnik ne postaja utrujen

Potem
časi s svežimi obrazi 
in polja brez vroče trave

Potem
da nikomur ne odvzamem sna 
in roka omahne ostrini sekire

Potem
da oko zaprto ni 
in lica brez prahu

Ti si se razjezil mojim namenom 
in se ustavil nad steno 
nasproti mojih odprtih oči.

AJŠA ZAHIROVIČ-RUDIČ

AJŠA ZAHIROVIČ-RUDIČ je mlada bosanskohercegov- 
ska pesnica in izraziti lirski duh; trpi zaradi človekovih težav, 
zaradi nesreč in tragedij. V njenih verzih se čuti ritem balet
nega odra, saj je študirala balet. Pesmi je objavljala v mla
dinskih glasilih in revijah, izdala pa je tudi dve pesniški zbirki: 
»Nastrešnica« (»Nadstrešek«) in »Bijelim okom« (»Z belim 
očesom«). Lani pa je v Neaplju izšla še njenp tretja zbirka 
»Terra mare amore« (»Zemlja morske ljubezni«) v prevodu G. 
Scott/ja. ~
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ZLO VO UA

Nad zibko se nagnila 
na blazini grlo belo

v korake se spleta 
napoti suho telo

na pesem se naslonila 
na srce napeto sedla

po telesu se razstrta 
grenak kruh ji je v rokah

Prevedla: Lidija Šuštar, štud. PA  
m dr. Mate Šimundič

OKNA

Eno je odškrnjeno

skozi njega so gledali mnogi
pašnike
ognjišča
čredo
vidik podoben vedrini

drugi skozi rešetke

panorama nekoliko postana
hrapava svetloba
nemir
trepetava sanja

tistim še zaprtim

skozi katere nihče ne gleda 
pojdi da se prepričaš 
katero je pravo

H
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Ш Ј PESEM

najprej je dež 
ugrabil nebo 
bolnih pljuč 
s holandske 
pokrajine, 
da prizadene 
poletju

In potem 
sem ga jaz 
postavila 
v to sivo 
pesem, 
da p/ustim 
prostor soncu
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se/n glasove svoje‘ljubezni 
poskrila
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, . . ne zrušijo 
'Kebano zvezd 

na odru brez kulis

SAMOTA ZVEZD

9ada imam, ko tvoj smeh prodira 
skozi hladno deževje, 

ker postanejo takrat ta deževja 
topli zvonovi 

in dišeča kot sanjarjenja 
zrele pomaranče. 

Rada imam, ko tvoj molk 
zdrsne 

po klaviaturi skal 
in pade na modri sneg, 

kjer je divjina 
tišja od tišine.

Rada imam, ko se tvoje oči 
dotikajo 

samote zvezd, 
ker tudi one postanejo takrat 

zvezde, 
drage, modre, velike 

zvezde.
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ČECAS

neka/ te prevara, da 
se zgrudiš 
nek pl/usk

Ie odsev v prod. 
da grabiš po 
valovih grud

m krik: si petelin 
pod nogami san/a

razidejo

DANDANES

ujeti žarki prebodeto 
notraniost: mehkeiša 

od zraka se razbežim 
preklan SE UBOG OBOK

v l
plazu plaz, kaplji 

kapljo slap 
drsi. strugi 

struga, produ breg 
dolini pol/, gozdu 

gozd, lesena žolna 
trk: naprej.

kip nekega življenia obstane 
kamen, kamnito sidro, vseh

poti /e mrtev ptič: prši. prši 
v prazno si

2 .

za vrati nova 
vrata, v sobi 
jaz, vrnem 

mimohod temen.>№>
koža guba, gubi koža. koži 
koža, gubi guba: pod veke 

skrit zaklad praznine, ne 
vidim ga, ne vidim ga: /e 

tam. ne vidim nič, 
ne vidim nič: je res.



Našo mladino kritizirajo z vseh strani, toda vsi tl se 
ne poglabljajo v različne probleme naše države, ne spra
šujejo se, odkod se včasih pri delu naše mladine pojav
lja določeno negodovanje ali nezadovoljstvo. Pripo
m niti m oram , da se to tiče manjšega dela naše Intelek
tualne mladine, toda za to  smo dosti krivi tudi m i, ne 
samo oni. Vzem im o na primer to  zavlačevanje z našo 
šolsko reformo. Izgrajujemo novega človeka In hočemo 
ustvariti iz naših mladincev, tako med intelektualno kot 
med delavsko mladino, strokovno usposobljene, za
vedne socialistične osebnosti, pri tem  pa ne dajemo  
mladini vsega, kar potrebuje, da bi se lahko tako Izobli
kovala. Že nekaj let se zavlačuje s tem i reform am i bi se 
s tem  odlaša, da je tega že meni zadosti.

Jaz ne hodim v šolo, toda ne zdi se m l prav, da se to  
vprašanje do danes vlači po raznih odborih, da se o 
njem samo diskutira, na da bi se do zdaj karkoli storilo. 
Mislim , da je že čas, da se to uredi. Naša mladina Je v 
šoli preobremenjena z raznimi stvarmi, ki ji v življenju 
ne bodo koristile. Dati ji moramo tisto, kar kot mladina 
naše socialistične domovine potrebuje. Tudi vi se mo
rate pri tem  bolj angažirati, toda vas največkrat o tam  
niti ne vprašajo. M islim , da bi o tem  morali vprašati tudi 
našo mladino. 1958 -  TITO

Čudesna je dečja mašta, 
deca znaju svašta, svašta, 
deca rastu kao kuče, 
deca mogu nemoguče.

Evo buduče-mladosti, 
bez dece nema radosti.

Na kraju svoje igre dece če po- 
bosti suncokrete u teren i optrča- 
vati oko njih, praveči veselo polje 
suncokreta simbolišuči radost u 
igri na.svome polju, u svojoj zemlji.

8. PROLEČE OPET

Završna numera vrača se na 
temu proleča naše slobode, na- 
stavljajuči se direktno na decu — 
večno proleče mladosti.

Koreografija počinje iz ravnih li
nija, sam ulazak je sav u prelivanju 
boja, stupnjevito se pravi gust krug 
koji se vrti na muziku Vivaldijevog 
»Proleča«. Na maloj sceni nalazi se 
največi muzički talenat Jugoslavije, 
Marinkovič, violinist, mlad sedam 
godina. Na violinski motiv izvorne 
zagorske pesme »Pramaletje, što si 
mi zelene«, koji izvodi dečak, ceo 
krug prestaje odjednom da se vrti i 
počinje da sluša dečaka. Dečak si- 
lazi sa scene, simulirajuči nastavak 
svirke, i slobodno prolazi kroz re
dove ansambla, iduči ka centru 
stadiona Prati ga glas Dubravke 
Zubovič, koja peva ovu pesmu n? 
maloj sceni. Ansambl se zbija oko 
dečaka kao oko večnog proleo:. 
mladost. Po završetku pesme, Šta
feta kreče sa male scene i prenosi 
se rukama izvodjača do odredjene 
tačke gde če je preuzeti poslednji 
nosilac. Neophodnoje napomenuti 
da če se znati svaka učesnička ruka 
koja če držati Štafetu da ne bi bilo 
gužve. Svi ostali ansambli prilaze 
centru i Zapadnoj tribini, a deca se 
grupišu sa obe Strane koridora 
kojim Štafeta dolazi

Veliki hor prati Štafetu prvom 
strofom i refrenom Hercigonjine 
Jugoslavije.

Poslednji nosilac Štafete mla
dosti, ispračen pesmom i aplauzima 
mladih, penje se mostom i predaje 
Štafetu mladosti.

Nema vatrometa, a predlažemo 
da se na oočetku, kao i ranijih go
dina izvede HIMNA SFRJ, mada bi 
jednom vredelo razmisliti i da pe- 
vanjem »Himne« završimo priredbu.

mišljena »neobavezno«, postamenti 
za ansamble napravljeni su od sti
ropora u obliku raznobojnih patika, 
koje izvodači u igru unose sa para- 
peta na stadion, amuzičari se penju 
na postamente sa instrumentima i 
malim bubnjem oko vrata. Na 
muziku koju čemo naručiti od grupa 
FILM, LABORATORIJA ZVUKA, U 
ŠKRIPCU i ŽELJKO BEBEK pe- 
vačemo pesme o ljubavi, drugar- 
stvu, domovini, a u jednoj pesmi 
kazačemo i kritički kako je krajnje 
vreme da mladi prime »teret na 
svoja leda«. Opisno, u pesmi če se 
reči, da nam nije potreban rat da bi 
pokazali da smo rodoljubi i zreli da 
preuzmemo odgovornost zasve što 
se dešava u nama i oko nas, »neka 
roditelje naše ne vreda, hočemo 
teret na svoja leda. . .  u točkove 
revolucije nečemo klinove, upoz- 
najte več jednom svoje sinove .. . 
Upoznajte ih smesta, nadite i za njih 
mesta . . .  itd Moguče je sve ovo 
napraviti kao spot sa ledenom 
maglom koja se upotrebljava na 
omladinskim koncertima.

Na kraju ovog segmenta 200 
probranih baletskih igrača i baleri
na izvodi posebnu numeru moder- 
nog baleta na muziku Bijelog dug- 
meta

Izvodači iznose praktikable u igri, 
a sledi numera:

6. ZASTAVE SRCA

»Zastave srca« izvodi ansambl 
sestavljen od pripadnika JNA, sa 
mogučim mešovrtim sastavom, na 
muziku Vlade Mustajbašiča. Ova 
vežba pokazače organizovanost, 
spremnost naše Armije za odbranu 
zemlje, čuvanje tekovina Revoluci
je, garanciju naše budučnosti.

Mladi pripadnici JNA, pos|e vežbe, 
svojim odstupom otvaraju prostor 
za učešče dečjeg ansambla, što 
samim poretkom dešavanja kazuje 
o JNA kao garantu sretne buduč
nosti najmladih generacija.

Zastave simbolizuju dostojan
stvo, slobodu, ponos što živimo u 
slobodi.

7. DECA MOGU NEMOGUČE

Dečji ansambl broji pet stotina 
dece, obučene u vesele boje, žutu i 
blago ljubičastu, sa rekvizitom — 
kartonskim ili plastičnim sunco- 
kretima koji se nose kao kišobrani.

Omladinski ansambl poslednje

numere, »FVoleče«, opet dopuniče 
prazan deo stadiona, u postavci za 
kraj priredbe.

Deca se igraju sa suncokretima 
na tekst pesme:

Ispred ovih suncokreta 
raste večna mladost sveta, 
rastu deca kao voče, 
rastu deca kako hoče.



Po skoraj štirinajstih dnevih in nekaj tipajočih sestankih, 
je padla odločitev — edina realna in smiselna — da enourno 
prireditev v Ljudskem vrtu vsebinsko in oblikovno zamenja 
celodnevno praznovanje mladostnega poleta in ustvarjalnosti, 
brez patetičnih sprenevedanj in potvarjanja identitete. Zakaj 
ne Lju*dski vrt? — ob iskanju nove vsebine je potrebno 
uvideti, da je ogromna površina tista, ki še ob tako realno 
zastavljenih idejah terja svoj davek v slikovitosti in množič
nosti, ki rada zapeljeta v formalizem, ta pa zopet v banalnosti 
in potratnost. '

Pretehtali smo vse možnosti ob novi vsebinski zasnovi v 
katere srčiko so postavljeni „deodeji" — a vedno smo se 
ustavili na prostranem travišču ter sodelujočih ekipah — ali 
bolje pri številkah. Pojavljala so se vprašanja posredne sporo
čilnosti, prostih terminih za vaje, nedorečenem geslu, ki naj 
bi tvorilo rdečo nit in še . . .  in ne nazadnje vprašanje o mno
žičnosti. Ker te ne bi bilo, bi bila zopet edina alternativa v 
formalnih ilustracijah.

Torej je bilo jasno, da se moramo stvari lotiti s prave 
strani, kar je — naj bo vsebina tista, ki naj narekuje izbor in 
adekvatrmst predstavitvenega prostora. Tako je izbor padel

na več prizorišč v samem mestnem jedru. Na enem izmed 
sestankov se je dalo jasno razbrati, da mladina ne more in ne 
želi, tako zaradi pomanjkanja časa ali zaradi obveznosti do 
šole, kluba ali društva, nastopati — ampak želi s tistim kar 
zna, sodelovati v praznovanju dneva mladosti. In to željo 
moramo spoštovati. Zato je v rokah obiskovalcev, da pripra
vimo prizorišča in oblikujemo zaporedje nastopov ter tako 
resnično vključimo vse dejavnosti (za katere v LV ne bi bilo 
prostora) v splet prazničnega dogajanja.

Samo praznovanje bomo pričeli na predvečer na Trgu 
svobode z oblikovno domiselnim nastopom mladih iz vrst ple
salcev, pevcev, folklore, recitatorjev, baleta, gimnastike, 
aerobike, karatea . . .  in ostalih. Predstava naj bi bila nekje na 
sredini med slavnostno akademijo ob zaključku aprilsko-maj- 
skih prireditev in vsebinsko barvito produkcijo mlade ustvar
jalnosti. Mogoče za odtenek ali dva intimnejša kot na 
stadionu a zato sporočilno udarnejša in estetsko gledano: 
čistejša. Vsekakor pa v zasnovi .jutrišnji dan" v malem.

Ta „jutrišnji dan" pa bi se 25. maja pričel z budnicami 
mladinskih pihalnih orkestrov. Na posameznih prizoriščih pa 
bi se zvrstili nastopi in prikazi dejavnosti mariborske mlacSne.

Sam moto Mladina Maribora Mariborčanom s tem ne bo 
ničesar izgubil ampak, glede na spekter dogajanja in nepo
srednost istega, samo pridobil.

Skupina, ki bo oblikovala in vodila dogajanje se obvezuje, 
da ga bo smiselno koncipirala tako, da bo po svojem ritmu in 
neposrednosti za gledalca jasen in animativen. Da bo imel rep 
in glavo ter, da se ne bo dogajanje izgubljalo v improvizaciji 
in anarhiji.

Priznati si moramo, da se je občanom prireditev v Ljud
skem vrtu priljubila, ne glede na vsebinske ali oblikovne 
pomisleke. Zato bo takšen rez vsekakor presenečenje, ki naj 
ga vsaj delno ublaži predvečema prireditev na Trgu svobode. 
Vsekakor pa mora celodnevno dogajanje naslednjega dne s 
svojo intenzivnostjo in neposrednostjo upravičiti nov vsebin- 
sko-oblikovni korak.

Če smo se opredelili, da je Dan mladosti predvsem praz
nik mladih in če smo vsaj .rahlo potegnili nit skozi besede 
mladost, ustvarjalnost in bodočnost, potem sprejmimo novo 
obliko kot priložnost in ne kot izhod v sili.

MK ZSMS Maribor

MK ZSMS MARIBOR -  MLADINSKI 
KULTURNI CENTER ORGANIZIRA: MAJSKE MLADINSKE PRIREDITVE
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»Tlači jim v glavo razburljive 
podatke, napolni jih s tolikimi 
dejstvi, da bodo prav prekleto 
nabiti z njimi, blesteli bodo v 
informiranosti.

Dobili bodo občutek, da 
razmišljajo in občutek giba
nja, ne da bi se premaknili. In 
srečni bodi, saj se dejstva 
take vrste ne spreminjajo.

Predvsem pa jim ne dovoli, 
da se ukvarjajo s tako kočlji
vimi stvarmi, kot sta filozofija 
in sociologija. To je pot, ki vodi 
v pobitost«

Točka 4. 5. 1 . Smernic za 
oblikovanje vzgojnoizob- 
raževainih programov v 
usmerjenem izobraževanju 
(po Ray Bradburgu)

Na nekaterih šolah mari- joče se) načine mišljenja in boslovja, naravoslovja ter tu-
borske univerze zato obstaja življenjske prakse. jega jezika (prilagojenega
nevarnost, da bodo (oziroma v  tem kontekstu je težko potrebam stroke), ki so
da želijo) vsa .področja kar razumljiva neodločnost stro- skupne vsem tem programom
združi^ v enoten »pel-mel« kovnega sveta SR Slovenije in zagotavljajo enakovreden
kurz, na VEKŠ (VIS program) za vzgojo in izobraževanje, ki izobrazbeni standard sploš-
in na VŠODu v Kranju pa so iz je gotovo eden najodgovor- ne izobrazbe v teh programih,
programov kar črtali vso nejših subjektov dosedanjih Vsebine iz prejšnjega
družboslovje z izjemo poli- reformnih naprezanj pri nas. odstavka morajo ustrezati
tične ekonomije. Ni nam jasno namreč, kako bi programskim jedrom vsebin,

Ob vsem tem se kar sam lahko drugače poimenovali ki jih določi Strokovni svet SR
vsliljuje vtis, da je nekaterim nekatere sklepe in stališča, ki Slovenije za vzgojo in izob-
ta reforma sama sebi namen, so jih sprejeli z datumom 1 1 . raževanje na predlog stro-
kar pa istočasno tudi pomeni, januarja letos, saj so očitno v kovnih svetov ustreznih
da se lahko zaradi neprisot- nasprotju s smernicami za izobraževalnih skupnosti po
nosti jasne usmeritve in oblikovanje vzgojnoizob- predhodni uskladitvi v Uni-
odločenosti za kvalitativnimi raževalnih programov,čeprav verZj Edvarda Kardelja v
spremembami sprevrže v neprestano izhajajo iz njih ter Ljubljani in v Univerzi v Mari-
vsesplošno pristajanje na se sklicuje nanje. boru ter med njima,
obstoječe, in skozi konzervi- 5 .3 :5 . Programi za pridobi-
rano sedanj^(pod plaščem tev višje oziroma visoke STROKOVNI SVET SR SLO-
sprememb) pristajanje na izobrazbe obsegajo vsebine VENIJE
zgodovinsko preživele in ne- iz splošne ljudske obrambe in VZGOJO IN IZOBRAŽE-
produktivne (vase .razkraja-^ družbene samozaščite, druž- VANJE

LJUBLJANA, Poljanska c. 28 
Številka: SS-61 /40-5/84  

II *  Datum: 11.1.1984

Pomembna preboja oziro
ma novosti pripravljajočih se 
sprememb v višjem in viso
kem šolstvu sta gotovo po
enotenje vzgojno izobraže
valnih programov za vso Slo
venijo in uvajanje skupnih 
vsebin s področij sociblogije, 
filozofije, politične ekonomi
je, politologije, splošnega 
ljudskega odpora ter temeljev 
naravoslovja in tehnologije, 
za vse pa bi bil obvezen tudi 
vsaj en tuj jezik.

Skupni paket bi naj štu
dentom zagotovil celostno 
razumevanje odnosoy in pro
cesov v naravi in družbi ter 
vlogo človeka v njih, s čimer bi 
presegli dosed&.ijo bolj ali 
manj uspešno oblikovanje 
ozkosti in samozadostnosti v 
profilu diplomantov.

Da je ideja tega paketa re
snično drugačna od doseda
njega počenjanja v visokem 
šolstvu, kažejo številne ne
jasnost) okoli teh programov; 
od »neposrednih« nosilcev 
paketa (učiteljev oziroma 
sredin, v katerih poučujejo) do 
samih konceptualnih nosil
cev reformnih prizadevanj.

Glavne značilnosti do sedaj 
izdelanih p red lo g ^  skupnih 
družboslovnih predmetov so 
velike različnosti v poveza
vah posameznih predmetov 
oziroma vsebin (vključno z 
vezavo filozofskih in polit- 
ekonomskih vsebin), različni 
uradni deleži za posamezne 
predmete oziroma vsebine in 
(kar pa bo najlaže »popraviti«) 
različni razporeditvi predme
tov oziroma vsebin po letni
kih.

k  \ POLITIČNIH DELAVCEV V MARIBORU 
' 1 DRUŽBOSLOVJE NE ZANIMA

znanstvenih delavcev, kot da šen bo njen prehod na drugo
ta širša družbena problema- stopnjo je težko reči, jaz sem
tika njih niti ne zanima, to o tem premalo informiran,
mene strahovito čudi že za- Gotovo je pa nekaj, če peda-
radi tega, tudi če morda ne- goška akademija preide na
koga kot znanstvenika ali drugo stopnjo, potem mora že
publicista takšna stvar ne skoraj misliti na izvrševanje
zanima, bi ga najbrž morala nek« funkcije, nekega centra
zanimati kot človeka, katere- za humanistiko, nekakšne
mu najbrž ni vseeno, kaj bo z tako ali drugače oblikovane
njim čez leto aH dve. filozofske fakultete, ni treba

KATEDRA: Udeležba z dru- da s  to stara klasična fi
gi h šol pa je še slabša? lozoreka fakulteta, pedagoš-

VLADO SRUK: Čeprav smo ka akademija z drugo stopnjo,
vabili tudi ljudi z drugih šot, je ki ne bi vršila nekega huma-
bila udeležba dokaj slaba, nističnega poslanstva, bi de

lovala vsaj name grozljivo.
KATEDRA: Na diskusijskih 

_____ večerih precej sodelujejo
študenti, tako s vprašanji kot 
diskusijami, to za študente 

H k  drugih šol univerze v Maribo-
ru ni preveč značilno?

VLADO SRUK: Na vekšu se 
~ V a l  1  nam je prisotnost na teh ve

j i  .... ш  Ш  cerih gibala od 50 pa tudi do
čez 200 ljudi. To je bilo odvis- 
0 0  od okoliščin, od predava
telja in še od česa. Mnogi 

gfei predavatelji so rekli, da niso
JBk pričakovali takšnega avdito-

Н И Г ri*a’ t ako * relih vprašanj, tako

VLADO SRUK: Udeležba 
družbenih delavcev z različ
nih področij je slaba, malo 
pomembna. Ždi se, da ljudi 
družboslovje niti ne zanima. 
Vabljeni so tako kot vsi drugi. 
Zmeraj objavimo čas preda
vanja v časopisu in na radiu, 
večkrat smo tudi pošiljali po
sebna vabila, na različne 
službe, na različne forume itd. 
Meni se dozdeva, da nekega 
širšega interesa zb znan
stveno obravanavanje druž
benih vprašanj ni. Najbrž ne
kateri ljudje mislijo, da bodo 
tisto, kar morajo storiti že 
dobili servirano od kod dru
god, da bodo ustrezno inter
pretacijo že dobili po kakšnih 
svojih specialnih kanalih. 
Tistega odnosa, ki bi ga člo
vek označeval kot nekle mar
ksističnega, namreč da se s 
svojo pametjo in z marksis
tično metodo pretolčeš do 
družbenih problemov in do 
reagiranja nanje, tega je rela
tivno malo v naši družbi na 
vseh nivojih.

KATEDRA: Ali boste z dis
kusijskimi večeri tudi v pri
hodnjem šolskem letu nada
ljevali?

VLADO SRUK: Težko je reči, 
kaj bo prihodnje leto, merte 
osebno najbolj moti dejstvo, 
da nekateri gledajo na to de
javnost, sploh na dejavnost 
takoimenovanih javnih tribun, 
z veliko skepso, kot da to de
lajo družboslovci z nekakšno 
hudobijo, da bi kakorkoli 
škodovali ali smešili to druž
bo in podobno, medtem ko mi 
na te stvari gledamo pred
vsem tako, da gre za osmiš
ljenje našega družbenega 
trenutka, da gre za usposab
ljanje, da bi se lahko različnim 
težkim družbenim proble
mom smiselno z možgani, da 
tako rečem, zoperstavili. 
Jasno je, da na takšnih tribu
nah lahko pride do določene 
zaostritve, do določenih

RAZGOVOR Z Dr. VLADOM 
SRUKOM, PREDSTOJNIKOM 
MARKSISTIČNEGA CENTRA 
VISOKE EKONOMSKO KO
MERCIALNE ŠOLE V MARI
BORU.

delavec Taras Kermauner,
Emil Milan Pinter, psiholog |  I
Pavao Brajša, pa psiholog, ki
se ukvarja s problematiko I  včasih je recimo celo šlo za
ekologije Hubert Požarnik, pa |  predavanja, ki so zadevala
še Ljubo Bavcon, ki je govoril } poslanstvo neke šolš, vendar
o problematiki kazenskega I  smo lahko ugotovili strahoten
prava. Skratka cela vrsta ljudi, 1 neinteres. Zdi se, da je v Ma
ki so vsak po svoje osvetlje- I  riboru problem to, da sama
vali probleme slovenske in v J univerza nima nekega druž-
jugoslovanske družbe v se- *  I  boslovnega, humanističnega
danjem dovolj kritičnem času. I  jedra, da ne izvršuje tega po-
Namreč, eden od namenov I  slanstva niti pedagoško niti
tega našega ciklusa preda- J znanstveno in da je nekako ta
vanj je bil tudi ta, da bi se /  funkcija univerze močno
čimbolj razgledali v našem t  skrnela, zato tudi ni skoraj
družbenem trenutku in po j  nobene družboslovne Vubli-
možnosti pogledali tudi po /  cistike, zato je tudi velik pre
možnostih, po perspektivah. /  blem, kaj storiti v bodoče, k'ef

KATEDRA: Pri teh predava- SSr’ • f  univerza, ki se ne zanima зв
njih pa ni šlo za klasičen način ^  družbo, ki je pfavzaprav sleЛ
predavanj, ampak boli za In gluha za družbene prebiti
diskusijs k i j f rn r r  ~ I *  me, ki otLlam j m a j t f i  publl-
uVUUfla predavanja precej ciSre iie dete^mesfi^niti kak-
krajša, kot pa kasnejša vpra- , šne omembe vredne druge
šanja in diskusije. Zanimivo je * dejavnosti, taka univerza je
tudi, da je bila udeležba precej glavnem precej stabilen krog močno In v svojem jedru
številna, predvsem s strani ljudi, stabilen mislim v tem okrnjena,
študentov, zelo neštevilna pa smislu, da gre гаДОв zainte- KATEDRA: Se bo stanje kaj 
s strani pedagoških delavcev resirane ljudi. M d r  njimi je izboljšalo s prehodom peda-
iirostalih. precej študentov, ki to  redno goške akademije na drugo

VLADO SRUK: Kar zadeva obiskujejo, ki se  ažjBlBiajo za stoonjo7
udeležbo na teh predavanjih te p r o F l e m u n T -  V1.ADO SRUK: Kako je s
moram reči, da prihaja v verzttetnlh pedagoških in pedagoško akademijo, kak-

smiselnih pogojev v diskusi
jo. Bil sem izredno vesel tudi 
zaradi tega, ker nismo beležili 
kakršnih koli incidentov ali 
primitivnih posegov v debato. 
Moram pa reči, da bi morda le 
kazalo v prihodnje nekoliko 
bolj obveščati ljudi vnaprej o 
temah, jih širše obvestiti л  
temi in potem bi se morda 
t№ ko še bolje pripravili, ven
dar praksa kaže, da je tudi 
tako kot je, v redu.

KATEDRA: Kolikojpase teh 
diskusijskih večere v j  ude
ležujejo razni politični delavci 
v Mariboru?

ostrih, kritičnih pripomb, saj 
navsezadnje se pri nas tudi 
dogajajo stvari, ki jih je po
trebno najostreje kritizirati. 
Za prihodnje leto imam ne
katere ideje, koga bi še kazalo 
povabiti v Maribor, komu bi še 
kazalo dati možnost, da tu 
razloži svoje poglede na raz«* 
lične družbene probleme, 
vendar mislim, da bo o tem 
možno do kraja smiselno 
diskutirati šele v jeleni.
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KAKŠNA JE RAZLIKA MED
1. LJUBLJANSKA SCENA je

zaradi specifičnih medijev — Radio 
Študent (RŠ), ŠKUC, posamezni 
disco klubi — in kot celotna, bolj 
razvita scena z dobrim dotokom 
informacij, bila celoviteje informi
rana tako o starem rocku kot o 
novih tendencah v rock kulturi. 
Tako se je pojav punka, ki bi sicer 
»šel mimo« (tudi po zaslugi etabli- 
ranih in konformiranih rock kritikov 
v največjih medijih — »Stop« itd. —, 
ki niso mignili s prstom, da bi ga 
pravilno ovrednotili), že leto ali dve 
po eskalaciji v Veliki Britaniji, 
predstavljal in analiziral tudi v 
Ljubljani. Specifičen, nov podkul- 
turniški pojav pa je tudi prvi v okviru 
rock kulture, ki se je poskušal te
oretično obdelati (brez evforije in 
»ljubiteljstva«), ob tem je namreč 
dozorela tudi »drugače misleča« 
družbeno izobražena generacija), 
vendar samo preko določenih me
dijev — seveda predvsem preko 
RŠ. Posamezni članki glavnih pro
tagonistov te »novorazmišljujoče«, 
osveščene in teoretično podkova
ne kritike so se sicer pojavljali v 
širših, večjih medijih (Stop, Nedel
jski dnevnik), vendar posamično in 
stihijsko, ob tem pa je manjkala še 
ena, odločilna komponenta — »uz- 
vočitev« teh člankov za bralstvo v 
širni Sloveniji. Oddaje o tej glasbi 
(punk, novi val) so se pojavile na 
Ljubljanskem radiu šele leto po
zneje. Ljubljana in ožja okolica pa so 
lahko tej glasbi prisluhnili na RŠ, 
kasneje pa so ji lahko sledili še v 
discu FV in na posameznih kon
certih, ki so se praviloma dogajali 
samo v Ljubljani, izjemoma pa še v 
Zagrebu (Siouxie and the Ban- 
shees, Discnarge, The Fali, Virgin 
Prunes, DOA, Spear of Destiny).

2. V MARIBORU tega seveda ni 
bilo. Posamezni in redki poskusi 
vrtenja punka v diskotekah so bili 
dovolj prepričljivo zatrti,stem pa se 
je za nekaj let zaprl še zadnji kanal, 
po katerem bi lahko dotekale in
formacije v Maribor, medtem ko je 
po drugi strani bilo jasno, da Ljub
ljanski radio za celovito informira
nje zaenkrat nikakor ne misli po
skrbeti, Radio Maribor pa je dovolj 
specifična in tipična lokalna radij
ska postaja, da na njo ob tem sploh 
ni bilo treba pomisliti. Tako je Ma
riborčanom ostala luknja, manjko 
informacije, ki bi bila še kako po
trebna za nadaljnje spremljanje gi
banj in razvoja novovalovske scene 
v Veliki Britaniji. Pa tudi struje v 
starem rocku, ki so vplivale na na
stanek punka, niso bile dovolj ali pa 
primerno obdelane. Punk je tako 
ostal tujek, neznan, nerazumljiv in s 
tem grozeč in vnaprej neprijeten 
fenomen, ki se ga ni dalo uvrstiti v | 
svojo dosedanjo izkušnjo. S tem pa 
je tudi spremljanje novovalovske 
glasbe, izhajajoče iz punka, ostalo | 
nujno okrnjeno in enostransko. 
Sprejemale so se predvsem tiste I 
stvari (in tu je uradna medijska po
nudba izdatno sodelovala), ki so se | 
navezovale na starorockovske pri
jeme (Costello, Dury, Patty, Smith, 
Joe Jackson, Graham Parker itd.), I 
dao pop glasbi njenih zbanaliziranih | 
variantah sploh ne govorimo.

3. V LJUBLJANI so tako, po I 
zaslugi prej naštetih »drugačnih« 
institucij (RŠ, ŠKUC, Disco FV), 
dokaj celovito seznanjeni s (po 
merilih dotičnih institucij) kakorkoli 
kvalitetno, kreativno in pomembno 
glasbo. Alternativnost teh medijev I 
torej nikakor ni zavestna oz. na-1 
merna — te institucije namreč ne ' 
pokrivajo glasbene produkcije, le I 
delno temveč se trudijo predstaviti 
jo čim širše, po možnosti celoten I 
spekter: tako rock, kot tudi iazz.l

sodobno kreativno glasbo in še 
ostale aktualne tendence. Alterna
tivnost je torej posledica objektiv
nega stanja, v katerem veliki, vpliv
nejši in zato od države toliko bolj 
nadzorovani in usmerjeni mediji 
prepuščajo le tisti del glasbe, ki je 
politično »nevznemirljiv« in po 
možnosti komercialno naravnan. 
Če se med to glasbo pojavijo tudi 
kvalitetni izvajalci, gre bolj za na
ključje (saj je namreč dotični kvali
tetni izvajalec hkrati politično »ne- 
kočljiv* in primerno komercialen).

Nikakor pato ni pravilo ali celo izraz 
želje po čim boljši medi jski ponudbi, 
ali pa celo znak, da se stvari 
obračajo na bolje! Prav tako (in tega 
marsikdo noče razumeti) ni znak, da 
se stvari obračajo fla bolje, če so 
naše trgovine polne licenčnih izdaj 
(kvalitetnih) minulih herojev, legend 
starega rocka, ali pa, če se v Hali 
Tivoli vrstijo koncerti teh istih, v 
preteklosti zaslužnih izvajalcev! Ta 
glasba, svojčas vpeta v določeno, 
sedaj že mrtvo podkulturo, imazdaj 
v glavnem popolnoma drug pomen 
(brez aktualnih konsekvenc), ti iz
vajalci pomenijo nekaj čisto dru
gega (zgolj nekakšno parado 
muzejskih rekvizitov). V najboljšem 
primeru lahko predstavijo le času in 
okoliščinam primerno zanimiv na
stop.

LJUBUANSKO-REŠKA 
GLASBENA SCENA je lansirala 
punk skupine — Paraf in Pankrti. 
Neglede na njihovo takratno za
četniško neartikuliranost in posne
manje britanskih vzorcev, pa je 
treba reči, da sta punk in novi val, za 
razliko od sprejemanja rock and 
rolla v šestdesetih letih, vpeljala t 
ustvarjalnost in samosvojskost od j 
vsega začetka. Rock glasba se je v j 
šestdesetih letih (z redkimi izjema
mi — Mlinarec ipd.) k nam prena
šala zgolj preko izvajanja (posne
manja) tujih glasbenih komadov 
(»Kameleoni« so na ta račun naredili 
kariero), kvaliteta skupin se je 
ocenjevala po sposobnosti čim 
bližje izvedbe originalu. Šele kas
neje se pojavijo skupine, ki so iz
vajale svojo lastno glasbo, kopira
nje komadov pa je sčasoma postalo 
celo merilo za nekvaliteto skupine. 
Takšen razvoj dogodkov je seveda I 
čisto razumljiv ih logičen za našo! 
(nerazvito) rockovsko sceno, ki je f 
od drugod prevzela osnovne nači
ne, na katerih se je kasneje lahko 
razvila in dozorela.

Skupine punka in novega vala so 
torej od vsega začetka igrale lastne 
skladbe (v glavnem) kar pomeni, da 
je bila rock kultura pri nas (kljub 
večletnim zatiranjem in poskusom 
razvrednotenja) v času punk-buma 
že integralni del mladinske (pod) 
kulture, s svojo lastno zgodovino 
pa je dosegla tudi stopnjo zrelosti, 
na kateri se je lahko razvil punk s 
specifičnimi, »našimi« značilnostmi.

Da se je punk udomačil pred
vsem v Ljubljani, kjer se je tudi 
najbolj dolgo obdržal (kar je bil vz
rok za kopico očitkov iz ostalih 
glasbenih centrov), je pogojeno 
predvsem s prej povedanim in pa z 
(za razmerje LJ—MB pomembnem) 
dejstvom, da je Ljubljana prvič in
telektualno osveščeno mesto (z 
vkalkulirano tradicijo študentskih 
gibanj in kot visoko urbanizirano

MARIBORSKO
skupin: prostori za nastope (disco 
FV), medijska podpora, snemanja in 
radijska predvajanja (RŠ), izdaje 
neodvisnih kaset in fanzinov 
(ŠKUC). Kako pomembne so vše te 
institucije, dovolj zgovorno pove že 
podatek, da je del prej naštetih 
skupin že razpadlo prav zaradi tega, 
ker so znotraj teh okvirjev že izčrpali 
vse možnosti svojega delovanja —

tudi celotno mariborsko okolje ni 
preveč naklonjeno tovrstnim (pod- 
kulturnim) oblikam (nizka urbanizi
ranost, drugačna mentaliteta — 
študentska populacija je predvsem 
tehnično usmerjena — ni »pravih« 
družboslovnih fakultet, ni tradigije 
študentskih gibanj itd). Podkulture, 
vezane na stari rock, so se z veliko 
težavo razvile, prav tako pa se bodo 
z veliko težavo tudi presegle. Ali, kot 
pravi slovenski sociolog lokalnih 
skupnosti Zdravko Mlinar v eni od 
svojih raziskav, da so sloji prebi
valstva, ki imajo okrnjen dotok in
formacij skozi daljše časovno 
obdobje, ali pa za zmeraj, tudi dosti 
manj dovzetni ali celo sovražno

IN LJUBLJANSKO
punk afera« (vsi vpleteni so bili pred 
kratkim oproščeni vsake krivde, 
medijem, ki so prej na široko po
ročali o tej »aferi«, pa se ne zdi 
vredno dati niti najmanjšega 
obvestila o tem), ki jo je veselo 
povzelo množično, četrtmiljonsko 
trobilo Nedeljski dnevnik imenova
no — se moramo tej zadevščini 
malo podrobneje posvetiti. »Ne
deljski dnevnik« je pred letom in več 
v svojem značilnem senzacionalis
tičnem slogu v dveh izdajah veselo 
»odkrival« prebivalstvu širne Slo
venije neresnice in polresnice ter s 
protislovij polno (logično nekohe
rentno) manipulacijo poskušal oži
gosati najprej punk, potem pa še 
pozivom) ni preklipal dezinformacij 
v svojem pisanju. No, ta problem 
pustimo odprt za drugo priložnost, 
raje se vrnimo k naši temi.

Že vse večja nezaposlenost in 
socialne razlike (kotlobiVSI

razpoloženi do novosti, drugač
nosti, medtem ko se ustaljenih oblik I 
vedenja toliko bolj krčevito 
oklepajo, saj se jim zdijo edine 
»normalne«. Po drugi strani pa se I 
sloji prebivalstva, ki imajo na voljo 
širši spekter informacij, lažje in to- 
lerantneje soočijo z novostmi in jih j 
toliko hitreje sprejmejo. Tu je tudi 
en od vzrokov za sovražni in napa
dalni odnos Mariborčanov do tujka 
v njihovem okolju — punka! No, 
punk se v Mariboru kljub vsemu! 
sprejema, določeni nivo informacij 
|še vedno prodre, seveda pa sej 
punk, predvsem iz prej omenjenih j 
[razlogov sprejema predvsem med j 
mlajšimi, z normami še ne določe
nimi, in med starejšimi, v Ljubljani \ 
[študirajočimi Mariborčani.

5. SE SPOPRIJEM Z VEČ -< 
KRAT PRISOTNIM VPRAŠA
NJEM O SMISELNOSTI PO
JAVNOSTI PUNKA PRI NAS! 
[Argumentacije se ponavadi gibljejo 

okvirih takšnega razmišljanja:

S « *

i-

*

mesto primerno za razvitje speci-' 
fičnih (urbanih) podkulturnih 
obrazcev obnašanja. Ljubljana je 
imela tradicijo že v ostalih podkul
turnih oblikah (navezanih na »stari 
rock«), zato ta prehod ni bil nič 
presenetljivega In še en pomem
ben dejavnik, Ljubljana kot mesto z 
dovolj heterogenim spektrom in
formacij, je »odprta« za novosti, 
medtem ko Maribor kot tradicio
nalno, k »statusu quo« naravnano 
mesto, novosti ne sprejema preti
rano navdušeno, po drugi strani pa

punk na Zahodu ima svoj namen 
(»kritizira kapitalizem in iz njega iz
hajajoče socialne krivico«) pri nas 
pa ga nima — kolikor ne namerava 
kritizirati socializma, seveda. No, 
takšne argumentacije bi lahko na 
hitro odpravili kot banalne ali po
enostavljene konstrukcije, ker pa 
se spomnimo resnosti gonje proti 
punku — skonstruirana »naci —

so jih sprejemali in nadgrajevali 
postpunkovci. Ta »razkol« se je 
zlahka simbolno prenesel k nam, saj 
tudi pri nas razmere v rock giasbi 
niso bile kaj dosti boljše. Na tem 
nivoju so naši protagonisti novega 
vala povzeli nekatere splošne za
kone in pravila punk estetike, iz tega 
pa zgradili čisto lastno, v zgodovini 
naše rock kulture najbolj razvito in 
izdelano glasbo in tekste. Znotraj 
novega vala se je pojavilo nekaj 
naših najbolj zrelih izvajalcev.

6. LJUBLJANSKE PUNK IN 
NOVOVALOVSKE SKUPINE 
so dosegle visok nivo samosvojosti 
— Otroci socializma, Via Ofenziva, 
Cao pičke, Borghesia, Laibach (ki 
so, mimogrede, pred kratkim izdali 
EP LAYI_AH pri neki belgijski ne
odvisni gramofonski družbi, bri
tanski glasbeni tednik New Musical 
Express pa jim je v eni od zadnjih 
številk namenil tudi pohvalen čla
nek). Vendar je pojav in delovanje 
teh skupin nujno obravnavati v

ničkolikokrat nastopili, bili predva
jani po radiu in izdali kasete ter 
fanzine. Do »pravih« plošč pa se 
niso dokopale in tudi nimajo per
spektive, da bi se to zgodilo. Če 
torej ne bi bilo teh medijev, bi sku
pine razpadle že prej, saj ne bi imele 
najosnovnejših pogojev za delo. 
Obsojene bi bile na životarjenje na 
obrobju, kar pa tudi je njihova uso
da razen če ne razbijejo tega oz
kega kroga kot Videosex (sicer za
radi svoje sprejemljivosti) pri nas ali 
Laibach in Borghesia v tujini.

7. VSE TO PA SE V ŠE BOU  
AKUTNI OBLIKI VIDI V 
MARIBORU. Cela grupacija punk 
začetnikov — Masaker, Butli, 
Džumbus, Božjast itd so razpadli, ali 
životarijo ali pa so se umaknili v 
pasivnost ter se zavestno distan
cirali od dogajanja na sceni. Le 
»Lačni Franz« kot »nova« skupina 
so, tudi s precejšnjo podporo dru
gih glasbenih središč (in ne Mari
bora) ter s svojo relativno »spre
jemljivostjo« (za gramofonske 
družbe), uspeli izdati kar tri LP-je in 
si izboriti status, ki presega okvirje 
lokalne scene. Po njihovi poti gredo

J

posledica naše gospodarsko-poli- 
tične krize, ljubkovalno poimeno-1 
vane Stabilizacija) bi lahko same po 

I sebi na nek način prevzele 
»odgovornost« za naš punk. Vendar 

‘ je to le delček, en nivo problema. 1 
Opiral bi se lahko na del tekstov I 

l punk skupin. Pomembneje je nekaj [ 
J  drugega. Punk je namreč pomenil 

. ‘ »tudi razkol, prekinitev s takrat 
I degradirajočo, »ostarelo« in etabli- 
rano generacijo zdolgočasenih | 
starih prdcev (boring old farts), 
zvezd starega rocka, ki so se| 
etablirali in izgubili stik s podkultu
ro, iz katere so izšli. Torej je punk na I 
tej ravni pomenil »vrnitev k bazi« 
novo podkulturo, ni pa pomenil | 
diskontinuiteto znotraj rock kultu
re, temveč skorajda edino pravo inl 
možno alternativo nadaljnega raz-Г 
voja. Vpeljal je novo senzibiliteto, 
nove načine razmišljanja novo I 
simboliko, nove glasbeno tekstov-1 
ne teme in nove (čisto tehnično-iz-1 
vedbene) prijeme. Sam udar punka I 
je sicer deloma pomenil brisanje 
navlake, ki se je nabrala v polju rock 
glasbe (kup zvezdnikov), deloma pa 
je že postavljal svoje nove zakone, ki

mreži celotnih odnosov na LJ-sce- 
ni. Prej omeniene »drugačne« in
stitucije (RS, SKUC, disco FV) so 
(»skrbele zatiste potrebne pogoje, 
ki so sploh omogočili obstoj teh

Skakafci, ki že izdajajo prvi LP. 
Abildungen Variete te perspektive 
nimajo. Pri SKUC-u so  izdali ne
odvisno kaseto, za katero pa dvo
mim, daje imela močnejši odmev v 
mariborskem kulturnem prostoru 
sceni, ali da so z njo kakorkoli 
spremenili svoj položaj v Mariboru. 
Lauženki se prav tako srečujejo s 
podobnimi problemi in sami ne 
vedo, če še obstajajo ali ne več. 
Veliki, etablirani mediji (»Stop,« 
RTV itd), ki prispevajo k informira
nju mariborske scene, so poskrbeli 
zgolj za okrnjene, parcialne infor
macije le o določenih minimalnih 
izsekih o tendencah na svetovni 
glasbeni sceni. Tako smo bili preko 
teh medijev dokaj celovito sezna
njeni le s pojavom britanskega ska 
burna z delom (komercialnejših) 
skupin t. i. »nove romantike« ter (v 
zadnjem času) s tehno-popom. 
Kvalitetne izdaje drugih usmeritev 
(dram rock — U2, ameriški punk — 
Dead Kennedys itd) so naključne, 
medtem ko so komercialne variante 
tipa Rock of Seaguls, Men at Work, 
Kajagoogoo ali Culture Club pra
vilo.

ZAKLJUČEK: Tako se Klub 
mladih, ki je (edina) velika maribor
ska prednost pred Ljubljano (kjer 
imajo bolj ali manj konstantno 
akutne probleme s stalnim prosto
rom za tovrstno dogajanje), ponuja 
kot največja možnost za razvijanje 
glasbene scene, in to s svojimi in
formativnimi glasbenimi večeri, 
discom ter koncerti, prav tako pa 
tudi z izdajo fanzinov in informacij o 
dogajanju na svetovni glasbeni
e p p n t

POŠTRAK MILKO



MMEVO UREDNIŠTVU KATEDRE!
Zaradi obremenje

nosti z drugim delom 
sem z zamudo prečital 
letošnjo aprilsko šte
vilko Katedre. S po
sebnim zanimanjem  
sem prebral, prispe
vek »Kriza smisla, 
argumentov in zna
nja«, ki ga je napisal 
Branko Greganovič.

Branko Greganovič 
piše v prispevku »Kriza 
smisla, argumentov in 
stanja« o oblikovanju 
novih VIP-ov za študij 
ekonomije 6. in 7. 
stopnje, ki sta ga 
skladno z določili za
kona o usmerjenem 
izobraževanju in 
smernic za pripravo 
osnutkov vzgojno- 
izobraževalnih pro
gramov pripravili Eko
nomska fakulteta 
»Borisa Kidriča« v 
Ljubljani in Visoka 
ekonomsko-komerci- 
alna šola v Mariboru. 
Kritizira pristop k 
oblikovanju osnutkov 
novega VIP-a za študij 
ekonomije 6. in 7. 
stopnje na Sloven

skem. Zato morda ne
kaj misli, ki bodo mor
da pomagale osvetliti 
obravnavano vpraša
nje še z drugega zor
nega kota. Najprej 
moram zapisati svoje 
prepričanje, da je tudi v 
samoupravni družbi 
priprava strokovnih 
podlag za delo samo
upravnih organov 
strokovno vprašanje,

nih aktov prevzeli po
slovodni organi: de
kani prodekani (tudi 
prodekan študent) in 
predstojniki študijskih 
smeri. Kot tov. Grega
novič pravilno ugotav
lja, so ti osnutki bili 
pripravljeni oktobra 
1983 in predstavljajo 
ob osnutku VIP-a za 
študij medicine edine 
pripravljene osnutke

ki narekuje ustre
zno strokovnost ti
stih, ki so odgovorni 
in tudi nagrajeni za 
tako delo. Zato so na
logo priprave osnut
kov novih VIP-ov za 
študij ekonomije 6. in 7. 
stopnje skladno z do
ločili veljavnega sta
tuta VEKŠ in drugih 
veljavnih samouprav

VIP-ov za slovensko 
visoko šolo. Nedvom
no gre za pomemben 
delovni uspeh stro

KIDRIČEVE
NAGRADE m

V pre jšn ji š te v ilk i 
Katedre ste namenili nekaj 
prostora Kidričevim na
gradam za študente in 
med drugim poročali o 
slovesnosti ob letošnji 
podelitvi nagrad, ki je bila 
10. aprila. Glede na to , da 

"se okrog samega postop
ka v zvezi s podeljevanjem  
Kidričevih nagrad pripra
v l j a j o  p r e c e jš n je  
spremembe in da je bilo 
v članku vaše novinarke 
nekaj netočnosti, bom  
skušal v tem  prispevku v 
imenu strokovne službe, 
ki je  pripravila оапцкек 
novega p ra v iln ik a  o 
podeljevanju Kidričevih 
nagrad (osnutek je  od 
začetka maja v javni 
razpravi na VDO ), podati 
k ra tk o  in fo rm a c ijo  o 
sp rem em bah , k i jih  
prinaša osnutek pravilnika 
In o razlogih, ki so .vgdili 
odbor za podeljevanje 
K idričev ih  nagrad  za 
študente, da se je  odločil 
koreniteje poseči v samo 
zasnovo Kidričevjh nagrad 
in po*topka v zvezi s 
podeljevanjem.

Na univerzi smo v za
dnjih nekaj letih priče 
velikemu povečanju števi
la Kidričevih nagrad, kate
rega posledica je  razvre
dnotenje nagrad in s 
tem  raziskovalnega dela 
študentov sploh. Odbor 
sklada Kidričevih nagrad 
doslej ni imel ustreznih 
možnosti, za radikalnejše 
s p r e m e m b e  s a m e g a  
postopka, saj ga je v m ar
s ič e m  o m e je v a l
samoupravni sporazum, 
sklenjen jeseni 1979, ki ga 
je že v marsičem prerasel 
čas.

Podeljevanje nagrad in 
priznanj sodi med naloge 
univerze (glej 4. člen sta<

tuta univerze in 4. člen
samoupravnega sporazu
ma o združitvi v univerzo) 
in v resnici ni bilo nikoli 
prave potrebe po po
sebnem samoupravnem  
sporazumu, ki bi bil potre
ben le, kadar bi šole same 
podeljevale nagrade za 
raziskova ln e  dosežke  
študentov in bi želele s 
sam oupravn im  spora« 
zumom poenotiti kriterije 
in merila ter postopek v 
zvezi s podelitvijo. Tako je 
na ljubljanski univerzi, kjer 
pa obstajajo tudi univerzi
tetne, Prešernove nagra
de za študente, za katere 
je postopek podeljevanja 
urejen s posebnim pravi
lnikom in ga vodi odbor, 
ki je v svojih odločitvah 
samostojen. Treba je pri
staviti, da so Prešernove 
n a g ra d e  lju b l ja n s k e  
univerze—po številu zelo 
om ejene (največ 12), dobi
vajo pa zelo močno publi
citeto v javnih, občilih.

Za mariborsko univerzo

Ci zelo vprašljivo, ali bi 
ilo  p rim erno  polegb ilo  p rim erno  poleg  

univerzitetnih podeljevati 
še t. i. šolske nagrade, 
število šol je  majhno, med 
njimi so velike razlike gle
de števila študentov, nači
na š tu d ija , obsega  
raziskovalnega dela učite
ljev in študentov in bilo bi 
težko uskladiti kriterije in 
merila ' za podeljevanje 
nagrad. M enim o, da so 
univerzitetne nagrade edi
ni pravi način nagrajevanja 
r a z is k o v a ln e g a  d e la  
študentov mariborske uni-

prištevati še predlagano 
univerzitetno nagrado, bi 
imeli odslej le dve nagradi 
in sicer Kidričeve nagrade 
in Kidričeva priznanja. 
Kidričeve nagrade, ki bi jih 
podeljevali največ deset, 
bi bile namenjene le za 
izjemne dosežke študen
tov na področju raz
iskovalnega dela in bi 
jih spremljala tudi ustrez
na denarna nagrada, ki bi 
bila znatno višja od dose
d an je . S K id ričev im i 
priznanji bi se nagradila 
o s ta la  n a d p o v p re č n o  
kvalitetna deia. Priznanj bi 
lahko bilo več, vendar 
njihovo število ne bi smelo 
za več kot dvakrat prese
gati števila nagrad, prav 
tako pa jih ne bi spremlja
le denarne nagrade. Z 
zmanjšanjem števila na
grad in doslednim upošte
vanjem veljavnih kriterijev 
bi dvignili nivo nagrajenih 
del in vrednost nagrad ter 
d ob ili resn ičn i ,,v rh "  
ra z is k o v a ln e g a  d e la

verze.
M ed spremembami je 

ena največjih število na
grad. Namesto dosedanje 
nagrade I. in II. stopnje in 
priznanja kot nagrade III. 
stopnja, ki bi jim  morali

študentov v enem študij
skem letu.

O s n u te k  , p ra v iln ik a

kovnjakov, če pomisli
mo, da sta bila to dva 
edina celovita osnutka 
VIP-a v Sloveniji, več 
kot 300 visokošolskih 
VIP-ov pa ni dozorelo 
do osnutkov niti do 
konca leta 1983, ko je 
potekal zadnji rok. Po 
podatkjh Zavoda za 
šolstvo SPS je ob 
koncu meseca marca 
1984, torej po treh me
secih za zadnjim ro
kom bilo v Sloveniji 
pripravljenih le 16%  
osnutkov VIP-ov za vi
soko šolstvo.

ZA
finančnim načrtom v skla
du s kriteriji in merili 
p r a v iln ik a .  P o s to p e k  
zbiranja sredstev bi bil 
tako enostavnejši, manj 
pa bi bilo tudi administra
tivnih opravil.

predvideva, da denarnih 
sredstev za nagrade več * 
ne bi posebej združevale 
šole, tem več bi se le-te 
zagotavljala v vsakoletnim

P rav ilom a bi odbor 
podeljeval nagrade le za 
dela, ki so bila predtem  
razpisana. Za to  obstaja 
več razlogov. Šole doslej 
niso posvečale  večje  
pozornosti vsakoletnim  
razpisom tem , predlaga
ne tem e so bile marsikdaj 
zelo splošne, neaktualne, 
preširoke in s tem  neza- 

.  nimive za študente kot 
za delovne organizacije, ki 
imajo vsekakor interes za 
sodelovanje z univerzo 
tudi na tem  področju. 
Nekatere šole so pošiljele 
predloge tem  s samo 
nekaterih področij svoje 
raziskovalne dejavnosti, 
odvisno od prizadevnosti 
posameznih učiteljev — 
mentorjev. Teme večine v 
zadnjih, nekaj letih nagra
jenih predtem niso bile 
razpisane. S pogojem, da 
mora biti delo, ki k and Id i- 

.. v .

Tako oblikovani 
osnutek VIP-a za študij 
6. in 7. stopnje ekono
mije pa ni sam sebi 
namen. Osnutek VIP-a
je po mojem prepriča
nju strokovna podlaga 
za ustrezno razpravo o 
vsebini osnutka, ki naj 
bi dala odgovor na 
vprašanje, kaj je v 
osnutku dobrega, kaj 
je slabega, torej ka jje  
treba dodati in kaj 
odvzeti. Naloga nas

vseh tofej, učiteljev, 
študentov in uporab
nikov je, da zagotovi
mo zadostno število 
osnutkov za javno 
razpravo o vsebini na
šega novega VIP-a, s 
čimer bo zagotovljena 
zadostna informacij
ska podlaga za odgo
vorne razprave in dana 
možnost za oblikova
nje predlogov za mo
rebitne spremembe 
osnutka vsem tistim, ki 
so pripravljeni in spo
sobni osnutek VIP-a 
tudi proučiti.

Dane Melavc

I'

T
T

T
ra za nagrado, predtem  
razpisano, bi dosegli, da bi 
se študenfje v večjem  
številu odločali za razpisa
ne tem e, s čim er bi lahko  
usmerjali njihovo razisko
valno delo.

Ločitev na Izvirna In 
diplomska dela bi s spreje
m om  pravilnika odpadla, 
saj je  v resnici umetna. 
Raziskovalna dejavnost je 
le ena in diplomsko delo je 
tudi Izvirno, če prinaša 
izvirne misli, poglede, m e
tode in spoznanja, po dru
gi strani pa je vsako Izvi
rno delo  lah ko  tu d i 
diplomsko, če se študent 
in njegov učitelj-mentor 
tako dogovorita. V zadnjih 
nekaj letih pravih izvirnih 
del m ed n agra jen im i 
skorajda ni bilo.

Toliko o spremembah, 
ki Jih prinaša osnutek 
novega pravilnika. Sama 
procedura okrog Izbiip 
nagrajenih del in podelitve 
nagrad pa bi bila nasle
dnja. študent bi v dogovo
ru t  učiteljem -mentor jem  
Izbral eno izmed razpisa-

Sih tem , se po želji odločil, 
a bo to  njegovo diplom

sko delo In Izgotovljeno  
delo predložil ustreznemu  
organu na svoji VDO oz. 
VTO. Le-ta bi vsako lato  
predlagala odboru največ 
6 del, k i N  kandidirala za 
nagrado. Odbor bi na

predlog šol določil stroko
vne ocenjevalce, ki bi 
ocenili predložena dala v 
skladu s kriteriji In merili 
pravilnika. Odbor bi zatem  
ali sam odločil o nagraje
nih delih, ali pa bi imeno
val dva področni komisiji 
(eno za področje  
družboslovja In eno za 
področje tehnike), ki bi jih 
sestavljali priznani viso
košolski učitelji In stroko
v n jak i iz o rg an izac ij' 
združenega dela. Področni 
ko m is iji b i Izm ed že 
ocenjenih del Izbrali naj
boljša in pripravili dokon
čen predlog za nagrade, o

’ katerih pa bi seveda odlo- . 
čal odbor.

Postopek se na prvi po
gled zdi malce zapleten,

* vendar je nujen, če želimo 
p re k in iti z dosedanjo  
prakso izbiranja najboljših 
del, ki je bilo pretežno 
form alno in prepuščeno 
pobudam posameznih šol 
in visokošolskih učiteljev. 
Najpomembneje je, da 
lo č im o  k v a lite tn o  od  
povprečnega In mu damo 
priznanje ter možnosti za 
nadaljni še kvalitetnejši 
razvoj. To pa je  naloga ne

* le 'univerze, temveč celot
ne družbe in vsakega 
posameznika.

Slavko Cvetek
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Vedno bolj mi postaja jasno, 
da vlada med študenti v zvezi z 
regresirano prehrano neinfor
miranost, katere posledica pa je 
dezinformiranost, ki onemogo
ča kolikor toliko objektivno raz
pravo o prehrani. Marsikateri 
problemi okrog nje ostajajo ta
ko nedorečeni. Zato menim, da 
je potrebno podati celovitejšo 
informacijo v zvezi s to proble
matiko, le taka informacija pa 
lahko služi sprejemanju stališč. 
Predvsem je potrebno razjasniti 
naslednja vprašanja:

1. Zakaj v Mariboru in Lju
bljani različni izvajalci pre
hrane?

V Ljubljani je povsod tam, 
kjer imajo šole razdeljevalnice, 
izvajalec Študentski center (ta
ko kot prT nas študentski do
movi), obstajajo pa tudi šole, 
kjer bifejev nimajo. In ravno to 
(ne pa namensko razbijanje mo
nopola ali kakšni drugi vzroki), 
je prisililo te šole, da so morale 
skleniti pogodbo za izvajanje re
gresirane prehrane s šoli naj
b liž jo  restavrac ijo . Tako 
študenti teh šol dobivajo bone, 
ki jih imajo te restavracije na 
razpolago tudi za delavce v 
združenem delu. Jasno je torej, 
da so tudi ljubljanski študentje 
po posameznih šolah vezani le 
na eno prehranjevalno mesto 
(le v nekaj primerih na dvoje). 
Tisti študenti, ki dobivajo bone 
od Študentskega centra, pa se 
lahko prehranjujejo le v obratih 
tega centra (tako kot maribor
ski študent). To dokazuje, da 
bistvenih razlik med Ijubljanski- 
skim in mariborskim modelom 
kar zadeva izvajalca torej ni. 
Tako razna namigovanja o 
„resn ičn ih" vzrokih za uvedbo 
Študentskih domov kot edine
ga izvajalca v Mariboru niso 
utemeljena. Vodila pri izbiri iz
vajalca je bilo to, da je potrebno 
študentom prehrano zagotoviti 
čim bliže šoli. Vse naše šole 
imajo prehranjevalnice, torej je 
odločitev za študentske domo
ve logična, saj le-ti trenutno z 
bifeji razpolagajo. Se vedno pa 
lahko posamezna šola pogodbo 
s Študentskimi domovi prekine 
in v bife uvede drugega izvajal
ca. Toliko o tem zato, da bi bili 
mariborski študenti v zvezi s 
tem vprašanjem pravilno infor
mirani.

Seveda pa kljub temu ne 
smemo zanemariti vprašanja, 
ali bi bilo dobro razmisliti o tem, 
da bi v Mariboru angažirali vsaj

še enega izvajalca, ki bi kot 
konkurenca silil ŠD k kvalitet
nejšemu delu.

2. Razdeljevati bone ali pro
dajati bloke?

Ljubljana argumentira raz
deljevanje bonov vsem študen
tom z naslednjim: študente je 
potrebno izenačiti z dela- z\ v 
združenem delu, kar pomeni, 
da morajo vsi' študenti imeti 
pravico do regresa ne glede na 
socialni položaj (tudi v združe
nem delu razlik pri regresu med 
direktorjem in čistilko ni), pravi
co do regresa ne sme in ne mo
re biti vezana na določeno last
no udeležbo študenta, temveč 
naj študent prispeva toliko, ko
likor zmore. Tudi če bi Ljubljana 
hotela preiti na mariborski mo
del, tega ne bi mogla izvesti v 
celoti iz naslednjih razlogov: 
mariborski model je izvedljiv le 
pri enem izvajalcu (študent
skem centru ali Študentskih do
movih) saj gostinske organiza
cije na ta model ne pristajajo. 
Ljubljanski univerzi pa je ja
sno, da v enem prostoru ne mo
reta biti v veljavi dva različna 
sistema, saj to  pomeni diferen
ciacijo med študenti (že manj 
sprejemljivo je, da bi obstajale 
razlike znotraj ene univerze).

Mariborska univerza je do 
aprila vztrajala na svojem mo
delu (prodaja blokov) iz nasled
njih razlogov:

— sredstva za regresirano 
prehrano je treba trošiti strogo 
namensko (kar mariborski mo
del zagotavlja, medtem ko lju
bljanski ne v celoti),

— % študentov, ki koristijo 
ugodnost, kaže na to, da se za 
regresirano prehrano odločajo 
res tisti študenti, ki se namera
vajo prehranjevati in ki so po
moči (pa čeprav le 25 din na 
obrok) tudi potrebni,

— del sredstev zaradi siste
ma prodaje blokov ostaja neiz
koriščenih, kar daje pogoje za 
d ife renc irano  regresiranje 
(=  socialno bolj ogroženim štu
dentom višji regres).

Realno je težko ugotavljati 
tako ljubljanskim kot tudi mari
borskim argumentom. Vpraša
nje pa je, kateri so z vidika raz
mer, študentov, socialne politi
ke in ne nazadnje tudi financer
jev prehrane sprejemljivejši.

Tu se seveda vedno postavlja 
vprašanje, zakaj se je naša uni
verza sploh odločila za sistem 
prodaje blokov. Ali so bili res

nični vzroki zgolj našteti argu
menti, ali kaj drugega? Ozadja 
žal ne poznam, zato odgovora 
ne vem.

Predstavniki mariborske u n i- . 
verze so ustrezne organe opo
zarjali na to, da so različni mo
deli z vidika enotnosti študent
ske populacije v slovenskem 
prostoru nesprejemljivi in za
htevali zato poenotenje 
sistema. Sklep skupščine 
podpisnikov samoupravnega 
sporazuma o štipendiranju (ta 
daje denar za regresirano pre
hrano) je mariborski model po
trdil kot edini sprejemljiv, Lju
bljani pa je naložil, da mora 
„povsod tam, kjer je to  mož
no", preiti na mariborski mo
del. Jasno je, da Ljubljana tega 
sklepa ne bo izvajala, saj med 
svoje študente ne more uvesti 
različnih modelov. Na to so 
predstavniki mariborske univer
ze tudi opozarjali, vendar brez 
uspeha. Sklep skupščine je Ma
riboru zavezal roke, saj bi uved
ba ljubljanskega modela tudi v 
Mariboru pomenila kršenje 
sklepa skupščine, kar pa bi po
tegnilo za seboj neprijetne po
sledice (morda celo ukinitev re
gresirane prehrane). Ali je uni
verza pripravljena prevzeti nase 
tako odgovornost?

Moramo povedati še to, da 
so na zadnji seji skupščine (4.
4.) nekateri delegati glasno in 
ostro podvomili v „uspešnost" 
mariborskega modela pri dose
ganju osnovnega smotra ter o 
upravičenosti takega modela. 
Nekateri tovariši pa so uspeli z 
vratolomnimi besednimi akro
bacijami spraviti razpravo na 
„pravo pot" (kar sklepi nedvo
mno potrjujejo).

Dejstvo pa je, da usode re
gresirani prehrani v končni fazi 
ne krojita univerzi (kot to  neka
teri napačno mislijo) temveč 
skupščina podpisnikov samo

upravnega sporazuma o štipen
diranju.

3. Višina regresa
Je vsekakor sporna, če nanjo 

gledamo samo z vidika študen
tov. Sredstva za regres so osta
nek štipendijskih sredstev, ki se 
združujejo na ravni republike. 
Ta ostanek se je pojavljal že ne
kaj let, zato je do ideje o regre
sirani prehrani tudi prišlo.

Seveda obstaja vprašanje, ali 
bodo sredstva še naprej ostaja
la, saj se materialni položaj di7 
jakov in študentov vztrajno 
slabša. Zaradi tega bo pritisk na

štipendijska sredstva večji. Kaj 
hitro se torej lahko zgodi, da bo 
sredstev za regresirano 
prehrano manj ali da jih celo ne 
bo več. To je verjetno tudi bilo 
izhodišče skupščine, ko je dolo
čala višino regresa. Res je, da 
25 din posamezniku ne pomeni 
veliko (razen socialno zelo 
ogroženim). Če pa pogledamo 
maso teh sredstev, pa vidimo, 
da je za regresirano prehrano 
študentov namenjenih kar 12 
starih milijard din.

Višina regresa bi lahko bila 
višja le, če bi univerzi uvedli 
diferencirano regresiranje (torej 
socia lno bo lj ogroženim  
študentom več — npr. 40 ain, 
ostalim manj ali celo nič). Mari
borska univerza je na zadnji seji 
skupščine predlagala, da bi v 
okviru sredstev, ki jih dobiva iz
vajala diferencirano regresiranje 
(in pri tem ohranila svoj model). 
Delegati so predlog zavrnili 
predvsem iz enega razloga: isti 
dan je bil sprejet sklep o uvedbi 
regresirane prehrane za 
srednješolce, zanje bo regres 
znašal 9,71 din (?!). Za delegate 
je zato bilo nesprejemljivo, da bi 
nekateri študenti bili deležni re
gresa 40 din, dijak pa tako 
nizkega. M is lim , da je 
argument sprejemljiv, saj so di
jaki in študentski želodci'ver
jetno enaki. Zakaj pa dijakom 
tako nizki regres? Zato, ker je le 
toliko sredstev bilo še na voljo, 
če bi hoteli njim regres vsaj 
malo zvišati, bi ga morali štu
dentom znižati. Sredstva so 
omejena, višina regresa je 
odvisna od tega, koliko štipen
dij ostane nepodeljenih, ne pa 
od volje delegatov ali pa celo 
obeh univerz.

Vsekakor pa bo skupščina o 
povišanju regresa razpravljala 
septembra.

4
4. Regresirana prehrana: da 
ali ne?

Ob vprašanjih, ki se odpirajo 
pri razmišljanju višine regresa in 
regresirani prehrani nasploh, se 
mi postavljanje regresirane pre
hrane pod vprašaj zdi popolno
ma upravičeno. Dejstvo je, da 
posameznemu študentu 500 
din na mesec ne pomeni veliko. 
Prej bi lahko ta znesek imeno
vali miloščino, študenti pa to 
miloščino lahko mirno jemljemo 
kot „metanje peska v oč i". Če 
bi namreč okrog same štipen
dijske politike toliko robantili 
kot smo v zadnjih mesecih 
okrog regresirane prehrane, bi

verjetno v okviru štipendijske 
politike že kaj spremenili. Tako 
pa se razburjamo zaradi razli
čnih. modelov izvajanja prehra
ne, štipendijska politika pa 
ostaja kar veselo naprej nespre
menjena.

če ostajajo sredstva za 
štipendije, bi morala štipendij
ska politika sistemsko zagotovi
ti prelivanje ostankov v štipen
dije socialno najbolj ogroženih 
študentov. 2e preprost pavša
len izračun pokaže naslednje: 
vzemimo, da je v Sloveniji 
približno 25.000 študentov, od 
kajerih je 15 % socialno ogro
ženih in drugih dohodkov razen 
štipendije nimajo, če bi med te 
študente razdelili 12 starih mili
jard (kolikor jih za eno šolsko le
to namenimo regresiranju pre
hrane študentov), bi vsak tak 
študent lahko dobil za več kot 
3.000 din višjo štipendijo.

Rezultat popolnoma dokazu
je upravičeno zahteve po bolj 
urejeni štipendijski politiki in 
ukinitvi regresirane prehrane. 
Vsak pošten človek bi temu pri
trdil. Zato bi bilo pametneje 
zahtevati nadaljnje urejevanje 
štipendijske politike, ne pa višji 
regres.

5. Kako v tem  trenutku na
prej?

O regresirani prehrani je ko
misija za materialna vprašanja 
študentov pri mariborski uni
verzi na zadnje razpravljala v 
aprilu. Glede na to, da Ljubljana 
takrat še vedno ni prešla na

mariborski model, je komisija 
ugotovila, da bi bilo vztrajanje 
Maribora na svojem sistemu za 
naše študente nesprejemljivo, 
saj so postavljeni v slabši izho
diščni položaj. Kljub temu, da 
to pomeni kršenje sklepa skup
ščine, je komisija sprejela sklep, 
da v maju preidemo na razdelje
vanje bonov. Kot ste verjetno 
že ugotovili, se sklep že izvaja. 
Isti sklep je potrdil tudi svet uni
verze. Konec junija bo komisija 
izdelala analizo o tem, kako je 
izvajanje regresirane prehrane 
po novem potekalo. V okviru te 
analize bodo posebej obravna
vani Študentski domovi z vidika 
njihovega izpolnjevanja obvez
nosti. Ugotovitve analize bodo 
osnova za odločitev, kako bo 
univerza speljala regresirano 
prehrano v novem šolskem letu 
(v okviru tega tudi odločitev o 
uvedbi drugih izvajalcev).

Skupščina pa bo usodo re
gresirane prehrane nasploh na
dalje krojila v juniju. Takrat bo 
verjetno znano, ali bo prišlo do 
sprememb v sklepih oziroma 
celo do ukinitve prehrane.

Pri tem pa moramo vsi štu
denti v Sloveniji do takrat za
vzeti jasno stališče: hočemo re
gresirano prehrano ali socialno 
ugodnejšo štipendijsko politiko 

I  (odgovor morata dati obe uni- 
Iverzitefni konferenci ZSMS, 
[dobiti pa ga morata preko 0 0  
IZSMS).

Marinka Jerman



Marsikje lahko preberemo, da so prišli neprijazni časi za 
slovensko knjigo. Ne vem zakaj nihče ne napiše, da so prišli 
prijazni časi za bulevarske šund tiskovine.

Ker Maribor ne slovi po širokih in lepo urejenih bulevarjih, je 
zaslovel po bulevarskem tisku.

MARIBOR, ki že dolgo na podlagi raznih 
socioloških raziskav slovi kot najbolj kon
zervativno slovensko mesto, se ni izneveril 
svoji tradiciji. Že nekaj časa namreč v našem 
mestu izhaja najbolj konzervativno sloven
sko glasilo z dvoumnim naslovom »KAJ«.

Dokler se bo v naši družbi našel denar za 
bulevarski tisk, smo lahko prepričani, da 
ga bo vedno manj za družbeno-politično 
angažirane popisane liste papirja.

VSAK PETEK IZIDE 
»KAJ«. VSAKO SOBOTO 
PA SE VPRAŠAMO ZA
KAJ IZIDE?

Bojan Labovič
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SOVRAŽNIKI NISO LE 
TISTI, KI NAS SOV
RAŽIJO, LAHKO SO 
TUDI TISTI, ki nas 
sovražijo.

Andrej Gangl

Slišal sem, da mora delavsko gibanje 
celoviteje prodreti v svetu. Zato predla
gam: PROLETARCI VSEH DEŽEL,
ZDRUŽITE SE Z GOVORNIKI!

Marko Klasinc

Za redkobesedne je vsaka beseda knji
ga

Aleksander

Na svetu obstajajo 
tri vrste poezije: 
dobra, slaba in po
ezija Darija Kreu
ha.

Marko Klasinc


